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\\\ JAKTORÓW

Mieszkańcy nie mają wpływu 
na to, czy maszt telefonii 
komórkowej stanie za płotem 
ich domów. Natomiast to,  
czy urząd poinformuje ich  
o takiej inwestycji, zależy  
od tego, czy ten konkretny  
typ masztu można uznać  
za uciążliwy dla otoczenia.     

W piśmie od Starosty Grodziskie-
go z dnia 14 kwietnia czytamy, 

że żaden operator sieci nie zwrócił się 
do urzędu o wydanie pozwolenia na 
budowę stacji bazowej telefonii ko-
mórkowej na terenie wsi Czarny Las i 
Budy Grzybek. Pismo jest odpowiedzią 
na protesty złożone przez prawie 40. 
mieszkańców, po tym jak na stronach 
urzędu gminy ukazała się informacja, 
że jedna z firm budujących maszty, zło-

żyła w gminie wniosek o wydanie „wy-
pisu i wyrysu (mapy) z obowiązującego 
miejscowego planu zagospodarowania 
przestrzennego”. To może świadczyć o 
zamiarze budowy masztu. 

\\\   Maszt masztowi nierówny
Z odpowiedzi starostwa nie wyni-

ka, czy mieszkańcy zostaną poinformo-
wani o tym, gdy wniosek o pozwolenie 
na budowę masztu wpłynie. 

Mieszkańcy boją się masztu 

Te malownicze tereny przyciągają wielu mieszczuchów, którzy tu budują swoje 
domy, także uciekając przed tzw. „smogiem elektromagnetyczny”
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AKTUALNOŚCI

\\\ NADARZYN

Gmina Nadarzyn szykuje się 
do budowy ul. Głównej  
w Ruścu. Samorząd podpisał 
umowę na realizację zadania.   

B ez wątpienia można powiedzieć, 
że to bardzo długo wyczekiwa-

nia inwestycja. Wójt Dariusz Zwo-
liński w 2018 roku złożył deklarację 
budowy ul. Głównej. Okazało się, że 
projekt nie jest prosty. Po drodze na-
darzyński samorząd napotkał na wiele  
trudności.

Dokumentacja przygotowywana 
przez wiele lat została oprotestowana. 
Zmieniły się również przepisy i doszły 
inne kłopoty. Pozwolenie na budowę 
gmina uzyskała pod koniec 2021 ro-
ku. Potem było już lepiej i można było 
mówić, że wszystko zmierza w dobrą 
stronę. Gmina Nadarzyn pozyskała do-
finansowanie z urzędu marszałkow-
skiego na budowę ul. Głównej, w wy-
sokości 4 milionów złotych. W kwietniu 
samorząd ogłosił przetarg na realizację 
zadania. Co istotne, chodzi o I odcinek. 

Inwestycja będzie etapowana ze wzglę-
dów finansowych.

\\\   Podpisana umowa
Po wieloletnich perypetiach, samo-

rząd będzie mógł skupić się na koor-
dynacji prac i obserwacji budowy ul. 
Głównej. 19 maja wójt Dariusz Zwo-
liński podpisał umowę na przebudo-
wę ul. Głównej. Chodzi o odcinek od 
ul. Rubinowej do ul. Owocowej, który 
liczy 850 metrów. – Za kwotę ponad 9 
mln złotych droga zostanie poszerzona, 
pojawi się ciąg pieszo-rowerowy, kolek-
tor sanitarny i deszczowy, kanał tech-

nologiczny, nowe oświetlenie uliczne i 
zatoczki autobusowe – informuje wójt 
gminy Nadarzyn Dariusz Zwoliński.

Przebudowa Głównej ma istotne 
znaczenie dla komunikacji w gminie. 
Inwestycja pozwoli na lepszy dojazd 
mieszkańcom Ruśca do Nadarzyna czy 
Pruszkowa. Czas realizacji tego zadania 
to 12 miesięcy. Kierowcy muszą liczyć 
się z utrudnieniami, prace będą wyko-
nywane pod ruchem.

Artur Szpuda

Rusza budowa 
Głównej

Przebudowa Głównej to ważna inwestycja gminy
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\\\ GRODZISK MAZOWIECKI

Na peronie WKD w Grodzisku 
Mazowieckim oficjalnie 
rozpoczęto budowę długo 
oczekiwanej inwestycji.    

T ydzień temu informowaliśmy  
o podpisaniu umowy na wykona-

nie drugiego toru WKD. Natomiast w 
poniedziałek, 23 maja na peronie w 
Grodzisku Mazowieckim oficjalnie roz-
poczęto budowę drugiego toru WKD. 
W symbolicznej, porannej uroczystości 
wzięli udział m.in. przedstawiciele sa-
morządów lokalnych.

\\\   Dla wielu mieszkańców  
to najważniejsza inwestycja 
w Grodzisku Mazowieckim

To inwestycja, na którą czekali 
mieszkańcy Grodziska Mazowieckiego 
od wielu lat.

Wśród zgromadzonych byli przed-
stawiciele władz samorządowych z 
marszałkiem województwa mazowie-
ckiego Adamem Struzikiem i wicebur-
mistrzem Grodziska Mazowieckiego 
Tomaszem Krupskim, na czele. Byli 
przedstawiciele WKD, wykonawcy i 
mieszkańcy, którzy tak długo czekali 
na tę inwestycję.

– Czekałam na ten moment kilka-
naście lat – mówi pani Anna, miesz-
kanka miasta – Korzystam z wukadki 

2 razy dziennie, więc wiem jak ważne 
jest zwiększenie częstotliwości kurso-
wania pociągów – dodaje zadowolona 
pasażerka.

\\\   Nowy element rozwoju
– Bardzo się cieszę, że możemy 

wspólnie uczestniczyć w tym histo-
rycznym wydarzeniu. WKD ma już 
95 lat, kiedy powstawała była synoni-
mem nowoczesności. Dziś nadajemy 
nowy impuls, nowy element rozwoju. 
Przestrzeń, w której funkcjonuje WKD 

jest najbardziej zurbanizowana z całe-
go województwa mazowieckiego. To 
obszar, gdzie następuje bardzo dyna-

miczny rozwój gospodarczy. Warszaw-
ska Kolej Dojazdowa jest transportem 
publicznym, jest wygodna i punktualna 
i bardzo dobrze oceniana przez pasaże-
rów. 8 milionów pasażerów korzysta 
w ciągu roku z tej formy transportu – 
mówił Adam Struzik, marszałek wo-
jewództwa mazowieckiego – Pojawiła 
się także możliwość wydłużenia tej linii 
do Baranowa, jest to jednak kwestia 
przyszłości – dodał Marszałek, życząc 
wykonawcom dotrzymania terminu 
oddania tej jakże ważnej inwestycji.

\\\   Haki zostały wbite
Po okolicznościowych przemówie-

niach, samorządowcy i wykonawcy 
wbili symboliczne haki mocujące szy-
ny w podkłady kolejowe, tym samym 
otwierając oficjalną budowę drugiego 
toru WKD.

Po oficjalnym otwarciu odbyła się 
jeszcze jedna ceremonia. Po raz pierw-
szy w historii wręczono medal zasługi 
WKD dla marszałka Adama Struzika, 
za jego wkład w rozwój Warszawskiej 
Kolei Dojazdowej.

Uczestnicy wydarzenia zostali 
zaproszeni do wyremontowanej hali 
przeglądowo-naprawczej, gdzie można 
było podziwiać serwisowane pociągi, a 
także historyczne wagony. Goście z za-
ciekawieniem przyglądali się pracom, 
pociągom i eksponatom zgromadzo-
nym w pochodzącej z 1927 roku hali 
EKD.

Miejmy nadzieję, że tempo prac 
nie zmaleje i drugim torem pojedziemy 
już w pierwszym kwartale 2023 roku, 
tak jak obiecują władze i inwestorzy. Z 
pewnością znacząco poprawi to kom-
fort podróżowania na tej trasie.

Tekst i zdjęcia Tomasz Konca

Ruszają prace przy budowie 
drugiego toru WKD

Na uroczystości byli przedstawiciele władz samorządowych i wszystkich  
podmiotów związanych z inwestycją

Z ciekawością oglądano prace w hali remontowo-naprawczej
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\\\ PIASTÓW

Podczas ostatniej sesji, 
radni Piastowa zajęli się 
sprawą utworzenia oddziału 
międzynarodowego  
w Liceum Ogólnokształcącym 
z Oddziałami Dwujęzycznymi 
im. Adama Mickiewicza. 
Miałby on rozpocząć 
funkcjonowanie  
od 1 września 2022 roku.    

P iastowskie liceum niedawno prze-
szło gruntowną rozbudowę, aby 

uczniowie mieli komfortowe warunki 
do nauki. Trzykondygnacyjny gmach 
zapewnia młodzieży szerokie możli-
wości. Do tego dochodzi hala sportowa 
i boisko. Problemy z przeszłości ode-
szły w zapomnienie.

Teraz piastowskie liceum chce 
wykonać kolejny ważny krok. Plano-
wane jest utworzenie oddziału mię-
dzynarodowego. – Głównym celem, 
jaki przyświeca twórcom programu 
matury międzynarodowej, jest stwo-
rzenie uniwersalnego systemu eduka-
cji, który oferowałby zbliżone warunki 
kształcenia, na takim samym poziomie 
w każdym zakątku świata, niezależnie 
od wymagań́ lokalnego systemu edu-
kacyjnego. Dzięki temu absolwenci, 
którzy uzyskają dyplom matury mię-

dzynarodowej IB, mają te same szanse 
w ubieganiu się o miejsca na renomo-
wanych zagranicznych uniwersyte-
tach, jak i na globalnym rynku pracy. 
Obiektywny, zewnętrzny i anonimowy 
system przeprowadzania egzaminów 
maturalnych IB, według tych samych 
kryteriów na całym świecie zapewnia 
wszystkim posiadaczom dyplomów 
IB DP porównywalne wyniki i oferuje 
takie same szanse podczas aplikacji na 
zagraniczne uczelnie, bez względu na 
miejsce uzyskania dyplomu IB DP – opi-
sano sprawę w założeniach kształcenia.

Większe możliwości dla młodzie-
ży, ale ogromny wysiłek dla kadry. Aby 
zrealizować cel, konieczne jest opraco-

wanie wielu dokumentów. Nauczyciele 
liceum przygotowali programy naucza-
nia, które zostały zaakceptowane przez 
instytucję edukacyjną International 
Baccalaureate. Co istotne, organizacja 
kształcenia w oddziale międzynaro-
dowym, uwzględnia możliwość przej-
ścia każdego ucznia, na każdym etapie 
edukacji, do kształcenia realizowanego 
zgodnie z programem polskiego syste-
mu edukacyjnego.

\\\   Wystąpienie do ministra
Niezbędne dokumenty zostały 

przygotowane. Radni zajęli się tema-
tem stosownej uchwały. Z kolei sam sa-
morząd zobowiązał się do ponoszenia 
kosztów utrzymania oddziału.

Teraz miasto wystąpi do ministra 
edukacji z wnioskiem o zezwolenie 
na utworzenie oddziału międzyna-
rodowego. Koszt prowadzenia takiej 
jednostki to około 250-300 tysięcy 
złotych. – Realizacja programu matury 
międzynarodowej gwarantuje promo-
cję miasta i liceum w regionie, wzrost 
ilości kandydatów w procesie rekru-
tacji do szkoły oraz zwiększa atrakcyj-
ność i efektywność nauczania w całej 
szkole, co w konsekwencji przełoży 
się na lepszy wynik egzaminu dojrza-
łości – odkreślono w uzasadnieniu do 
uchwały.

Tekst i zdjęcie Artur Szpuda

Oddział międzynarodowy

Ciekawa inicjatywa w piastowskim 
liceum. Start ma nastąpić 1 września

\\\ RASZYN

Mieszkańcy gminy Raszyn 
do końca czerwca powinni 
złożyć deklaracje o źródłach 
ogrzewania ich budynków.    

D o 30 czerwca każdy właściciel do-
mu lub lokalu zobowiązany jest 

złożyć deklarację o źródłach ogrze-
wania budynku. Informacje w nich 
zawarte trafią do Centralnej Ewidencji 
Emisyjności Budynków.

Celem tych działań jest ogranicze-
nie niskiej emisji, a w szczególności 
szkodliwych substancji powodujących 
zanieczyszczenie powietrza. CEEB zy-
ska szczegółowe dane o budynkach i 
sposobie ich ogrzewania. Na smog na-
rzekają nie tylko mieszkańcy wielkich 
miast, problem ten dotyczy też prak-
tycznie każdej gminy.

Dzięki informacjom uzyskanym 
od właścicieli budynków, CEEB będzie 
mogła analizować sytuację związaną 
z emisjami zanieczyszczeń, a w efek-
cie stanie się narzędziem w procesie 
wspierania wymiany starych i nieeko-
logicznych pieców CO. Dodatkowym 
atutem pozyskanych danych będzie 
to, że na ich podstawie, gmina będzie 

mogła wnioskować o fundusze wspie-
rające poprawę jakości powietrza. Dzię-
ki tym działaniom jest szansa, że tzw. 
kopciuchy przestaną być używane do 
ogrzewania budynków.

W Centralnej Ewidencji Emisyj-
ności Budynków dostępne będą infor-
macje o wszystkich programach finan-
sowania wymiany pieców i poprawy 
stanu powietrza.

Składanie deklaracji jest obowiąz-
kowe, termin kończy się 30 czerwca 
2022. Brak zgłoszenia lub przekrocze-
nie jego terminu może skończyć się 
grzywną.

Kwestiami deklaracji zajmuje się 
Referat Ochrony Środowiska i Gospo-
darki Komunalnej Urzędu Gminy Ra-
szyn.

Tekst i zdjęcie Tomasz Konca

Deklaracje o źródłach 
ogrzewania budynków

Dzięki danym CEEB skuteczniejsza 
będzie wymiana starych pieców CO
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\\\ MILANÓWEK

„Poeta Jarosław Maria 
Rymkiewicz jest zadowolony  
i pozdrawia nas z góry,  
bo jego miasto będzie miało 
nową bibliotekę”. Tymi 
słowami podsumował 
konferencję, która odbyła się 
w poniedziałek w książnicy  
w Milanówku prof. Piotr 
Gliński wicepremier  
i minister kultury 
i dziedzictwa narodowego.     

D ofinasowanie w wysokości 2 mln 
250 tys. zł. było głównym tema-

tem konferencji, w której udział wzię-

li: prof. Piotr Gliński minister kultury 
i dziedzictwa narodowego, Dariusz 
Jaworski – dyrektor Instytutu Książki 
oraz burmistrz miasta Piotr Remiszew-
ski i Elżbieta Abramczuk-Kalinowska 

– dyrektor Miejskiej Biblioteki Pub-
licznej. Taką kwotę otrzymała Miejska 
Biblioteka Publiczna na budowę nowej 
siedziby. Pieniądze pochodzą z Narodo-
wego Programu Rozwoju Czytelnictwa 
na lata 2021-2025, a więc funduszu 
przeznaczonego na rozbudowę i budo-
wę bibliotek gminnych i inne inwesty-
cje biblioteczne, jak wyjaśnił minister 
prof. Piotr Gliński.

– Dofinasowania dla poszcze-
gólnych placówek sięgały od dwustu 
pięćdziesięciu tysięcy złotych aż do pół 
miliona – powiedział prof. Piotr Gliński. 
– Dopłaty samorządów do tych inwe-
stycji nie przekraczają 30 proc. i zależą 
od zamożności gminy. W całej Polsce 
dzięki tym dofinansowaniom ma po-
wstać prawie 50 nowych bibliotek – 
dodał minister. Pomysł polega na tym, 
żeby władze państwowe i samorządy 
wzajemnie się inspirowały i wspólnie 
budowały infrastrukturę dla polskiej 
kultury – dodał minister.  

\\\   Milanowska książnica
Biblioteka Milanowska ma dziś 

26 tys. książek i 1700 czytelników. W 

nowej siedzibie znajdzie się wreszcie 
miejsce na ekspozycję całego księgo-
zbioru i na jego rozwój. Będzie tam 
 także przestrzeń na magazyn z 
prawdziwego zdarzenia. W obecnej 
siedzibie, książki rzadziej wypoży-
czane i drugie egzemplarze trafiają 
do składziku, gdyż na półkach wy-
pożyczalni i czytelni brakuje miejsca. 
Na zapleczu znajdziemy więc dzie-
ła Iwaszkiewicza, Kraszewskiego,  
Dąbrowskiej.

– 23 maja 2022 roku, to bardzo 
ważna data dla naszego miasta – 
stwierdził burmistrz Piotr Remiszew-
ski. – Otrzymaliśmy wsparcie, bez 
którego nie moglibyśmy zbudować 
nowoczesnej biblioteki – dodał. Dy-
rektor Elżbieta Abramczuk-Kalinowska 
stwierdziła natomiast, że warto ma-
rzyć, bo marzenia się spełniają, czego 
dowodem jest dofinansowanie na bu-
dowę biblioteki w Milanówku.

Na razie nie wiadomo, gdzie nowa 
biblioteka będzie miała siedzibę i jakie-
go patrona będzie nosiła imię.

 Tekst i zdjęcia Beata Pawłowicz

\\\ MILANÓWEK

Po siedmiu latach starań, 
pierwsi z 50 współwłaścicieli 
drogi łączącej ulice Łąkową 
i Średnią, podpiszą akt 
notarialny, na mocy którego 
przekażą miastu należącą  
do nich ulicę.      

P odpisywanie aktu notarialnego 
zostało podzielone na kilka eta-

pów z uwagi na liczbę osób, które do 
niego przystąpią, a zakończyć ma się 
26 maja. Droga, która zostanie prze-
kazana miastu, łączy dwie ważne 
ulice znajdujące się w południowej  
części Milanówka, czyli ul. Łąkową i 
Średnią. Korzysta z niej wielu miesz-
kańców chcących dotrzeć do przy-
stanku WKD Brzózki. Dodajmy, że 
jej zła jakość nie była sprawą miasta, 

gdyż zgodnie z planem zagospoda-
rowania z 2003 roku, ten 850 me-
trowy odcinek gruntu był tzw. drogą  
wewnętrzną.

\\\   Droga, której nie było 
Tylko właściciele mieli prawo 

ją remontować. A to poza kwestiami 
finansowymi, było formalnie niereal-
ne, gdyż na taką inwestycję musieliby 
wyrazić zgodę wszyscy mający do niej 
prawa własności. Taka sytuacja praw-
na pociągała za sobą kolejne dotkliwe 
utrudnienia. Zbudowanie kanalizacji 
czy wodociągu było niemożliwe, gdyż 
także wymagało podpisania zgody 
przez ponad 50 współwłaścicieli. 

– Mieszkańcy od 2014 zabiegali o 
przejęcie pasa tej drogi przez gminę Mi-
lanówek – mówi wiceburmistrz Marcin 
Bąk. – Szczęśliwie, choć dopiero jesie-
nią zeszłego roku, udało się przekonać 

radę Milanówka, aby wyraziła zgodę 
na nieodpłatne przejęcie przez gminę 
działek tworzących tę drogę. A w ślad 

za uchwałą rady miejskiej, pod koniec 
stycznia 2022 spisaliśmy z mieszkańca-
mi tzw. protokoły uzgodnień, precyzu-

jące przyszłe zapisy aktu notarialnego 
– dodaje. 

Od tamtej pory magistrat, w po-
rozumieniu z notariuszem, prowadził 
żmudne kompletowanie dokumentów 
umożliwiających sporządzenie aktu. 

– Najwięcej trudności sprawiło po-
zyskanie oryginałów dowodów włas-
ności od poszczególnych mieszkańców 
– mówi wiceburmistrz Bąk. – W kilku 
przypadkach wystąpiliśmy też do ban-
ków o zwolnienie udziałów w prawie 
własności z hipoteki. Szczęśliwie etap 
ten został zakończony – dodaje. 

Miejmy nadzieje, że wszyscy, do 
których teraz należy droga, stawią się 
w urzędzie. Od tego zależy czy za jakiś 
czas w tym miejscu powstanie droga, 
którą wszyscy mieszkańcy będą jeź-
dzić, nie narażając zawieszenia.

 Tekst i zdjęcia Beata Pawłowicz

Powstanie nowa biblioteka

Miasto przyjmie ulicę

Burmistrz Piotr Remiszewski i minister kultury i dziedzictwa narodowego  
prof. Piotr Gliński podczas konferencji w bibliotece

Elżbieta Abramczuk-Kalinowska  
– dyrektor Miejskiej Biblioteki  
Publicznej cieszy się, że w nowej 
siedzibie książki będą miały należne 
sobie miejsce 

Współwłaściciele drogi oczekujący na podpisanie pierwszych porozumień  
z miastem w styczniu tego roku

\\\ PODKOWA LEŚNA

Kierowcy korzystający  
z traktu wzdłuż ul. Kwiatowej, 
powinni zdecydowanie 
zmniejszyć prędkość.  
Trwa budowa ronda  
na wysokości skrzyżowania  
z ulicą Czeremchową  
i Sasanek.  

W okół placu budowy są kilkume-
trowe zwężenia pasa drogowe-

go oraz zamknięty czasowo fragment 
ul. Kwiatowej, więc tym bardziej należy 
uważać.

\\\   Mini rondo poprawi  
bezpieczeństwo

– W tym miejscu zaprojektowa-
ne zostało wyniesione mini rondo o 

kształcie eliptycznym, które znacznie 
poprawi bezpieczeństwo, zwłaszcza 
wyjazdu z ulicy Czeremchowej oraz 
rozwiąże problem odwodnienia – na-
pisał na swym profilu w mediach spo-
łecznościowych Artur Tusiński, bur-
mistrz Podkowy Leśnej

Obecnie pierwszeństwo przejaz-
du mają kierowcy jadący ul. Kwiato-

wą. Wielu użytkowników dróg skarży 
się na nieprzestrzeganie zasad ruchu. 
Wymuszony ruch okrężny siłą rzeczy 
spowoduje ściągnięcie nogi z gazu.

\\\   Praca wre
Na miejscu, nieustannie trwają 

prace – Wszystko przebiega zgodnie 
z planem, pogoda dopisuje, materiały 
są, więc trzymajmy kciuki. Postaramy 
się jak najszybciej zrealizować tę inwe-
stycję – mówi Piotr Pacholczyk, wyko-
nawca robót.

\\\   Będzie bezpieczniej
Mieszkańcy są zadowoleni, mimo 

chwilowych uciążliwości – Trochę się 
kurzy i czasem trzeba chwilę pocze-
kać, żeby wyminąć się z samochodami 
z przeciwka – mówi Katarzyna, właści-
cielka osobówki i dodaje – Warto tro-

chę się pomęczyć, ale po zakończeniu 
tej budowy komfort i bezpieczeństwo 
jazdy znacznie się poprawią.

 Nieutwardzony fragment ulicy Sa-
sanek zostanie pokryty nawierzchnią 
asfaltową. Przebudowa ma zakończyć 
się do końca lipca. Koszt to prawie pół 
miliona złotych.

Tekst i zdjęcie Tomasz Konca

Nowe rondo

Czasowa zmiana organizacji ruchu na ul. Kwiatowej
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Poprawiać kobietom  
samopoczucie i zwiększać  
świadomość własnego ciała  
i poczucie wartości

Moim celem było stworzenie wyjątko-
wego miejsca jakim jest holistyczna klinika 
dla kobiet. Stawiam na najwyższą jakość 
usług, korzystając przy tym z najlepszych 
produktów. Der Clinic to medycyna este-
tyczna na najwyższym poziomie i najlepsi 
specjaliści, lekarze, którzy wykonują za-
biegi – mówi dr Marta. – Od zawsze chcia-
łam poprawiać kobietom samopoczucie 
i zwiększać świadomość własnego ciała  

i poczucie wartości. A to się nie tylko 
przekłada na to, że ma się zdrową skórę 
czy pozbywa się zmarszczek, ale przede 
wszystkim jest to szansa na lepsze i szczę- 
śliwe życie – dodaje Marta Błażewicz

Konsultacja i plan leczenia
Każda pacjentka, która trafia do Der Cli-

nic, wspólnie z lekarzem ustala plan, drogę, 
którą musi pokonać, a to nie tylko zabiegi, 
ale też styl życia i szereg elementów skła-
dających się na skuteczną terapię. 

Naszą działalność wspiera pani der-
matolog z klinicznym doświadczeniem, 
mająca wiedzę i dostęp do najnowszych 
terapii biologicznych, które są rzadkością 
jeśli chodzi o gabinety prywatne. Kobiety 
ze schorzeniami skóry o przebiegu auto-
immunologicznym, które szukają pomocy  
na swoje dolegliwości znajdą ją właśnie tu.

Der Clinic to świetnie rozwinięta kos-
metologia dla najbardziej wymagają-
cych klientek. Stosujemy kosmetyki naj-
lepszych, amerykańskich producentów. 

Warto wspomnieć, że to właśnie Stany 
Zjednoczone wiodą prym jeśli chodzi  
o kosmetologię i medycynę estetyczną.  
W naszej ofercie znajduje się też polski pre-
parat na bazie wyciągu z szyszek chmielu, 
który rozjaśnia i wyraźnie odmładza skórę.

Nasza specjalistka od ginekologii este-
tycznej, sprawia, że kobiety znów mogą 
poczuć się atrakcyjne, jest to szczególnie 
ważne dla pań z traumatycznymi przeży-
ciami – wyjaśnia dr Marta.

Przyjazne, można powiedzieć, przytul-
ne, jasne wnętrze emanuje dobrą energią, 
a miła i profesjonalna obsługa sprawia-
ją, że pacjentki czują się zaopiekowane. 
Mogą w spokoju oddać się zabiegom. Po-

twierdza to jedna z pacjentek, pani Sylwia 
–  Znalazłam rekomendacje w internecie, 
jestem po pierwszej wizycie, która spełniła 
moje oczekiwania – dodaje zadowolona 
klientka.

Poszczególne gabinety wyposażone 
są w najnowocześniejszy sprzęt, przy 
tym zachowując kameralną, ciepłą at-
mosferę mało przypominającą szpitalną  
przestrzeń. 

Wszechobecne lustra i stuletnia szafa 
zmieniona w ekspozycję ekskluzywnych 
kosmetyków, a przede wszystkim pocze-
kalnia stylizowana na salonik sprawiają, 
że od samego wejścia czujemy się wyjąt-
kowo.

Der Clinic uroda z duszą
Działająca od trzech miesięcy klinika Der Clinic już cieszy się dużym  
zainteresowaniem kobiet. To miejsce stworzone przez dr Martę Błażewicz,  
pasjonatkę i specjalistę od spraw związanych z urodą.

Medycyna estetyczna na najwyższym poziomie

Der Clinic   ul. Jana Kilińskiego 11, Grodzisk Mazowiecki
e-mail: kontakt@drblazewicz.com, tel. + 48 570 070 750

\\\ MILANÓWEK

Zakończył się remont dachu 
zabytkowej willi Waleria,  
czyli pierwszy etap remontu 
tego kochanego przez 
milanowian budynku.  
Dach miał być wykonany  
do początku grudnia ubiegłego 
roku, ale prace trwały dłużej, 
gdyż ich zakres był większy 
niż planowano.     

W Walerii mieszkał i tworzył zna-
ny rzeźbiarz epoki międzywoj-

nia – Jan Szczepkowski. Wśród jego 
dorobku najbardziej znane są: płasko-
rzeźby na fasadzie Banku Gospodar-

stwa Krajowego w Warszawie, elewa-
cja gmachu Sejmu czy pomnik Stanisła-
wa Moniuszki. Miasto kupiło willę od 
spadkobierców, wraz z kolekcją rzeźb 

w 2006 roku, z myślą o stworzeniu w 
niej miejsca dedykowanego kulturze.

\\\   Pieniądze na remont  
i zmianę

Dzięki staraniom burmistrza Piotra 
Remiszewskiego, na odrestaurowanie 
tego obiektu udało się pozyskać rekor-
dową kwotę ponad 8 mln złotych. 

Obecnie zakończony został pierw-
szy z etapów, który swym zakresem 
miał obejmować jedynie wymianę po-
krycia dachu i remont kominów. 

– Umowa z wykonawcą została 
podpisana w sierpniu 2020 r. Niedłu-
go po rozpoczęciu prac okazało się, że 
trzeba w sposób istotny poszerzyć ich 
zakres, gdyż właściwości mechaniczne 
konstrukcji wsporczej dachu są niewy-
starczające dla utrzymania pokrycia z 
dachówki ceramicznej – mówi wice-
burmistrz Marcin Bąk. – W przypadku 
zabytkowych budynków, należy liczyć 
się z tym, że dopiero po odsłonięciu 
konkretnych elementów konstrukcyj-
nych, można dokonać oceny bezpie-
czeństwa ich dalszego użytkowania. 
Dopiero rozbiórka podbitek i ścianek 
działowych na wyższej kondygnacji i 
strychu dały dostęp do newralgicznych 
węzłów konstrukcji wsporczej więźby 
dachowej – dodaje wiceburmistrz.

Sporządzono także konieczną, na 
tym etapie prac analizę mykologiczną 

i mechaniczną konstrukcji, w wyniku 
której stwierdzono znaczną degradację 
drewna, a także wadliwość wsparcia 
elementów przenoszących obciążenia 
na mury. Niektóre z filarów wsparte 

były na drewnianych belkach stropu, 
nieprzewidzianych do przenoszenia 
takich obciążeń. Pamiętać należy, że 
budynek jest wpisany do rejestru za-
bytków, co oznacza, że wszelkie prace 
budowlane podlegają uzgodnieniu z 
konserwatorem.

\\\   Uwagi konserwatora
Konserwator po zapoznaniu się ze 

stanem budynku, początkowo postulo-
wał wykonanie równoległej do istnie-
jącej więźby konstrukcji podtrzymu-
jącej dach. Okazało się to jednak być 
niewykonalne, ponieważ prowadziło 
do istotnych zmian kształtu dachu, a w 
szczególności kątów załamania man-
sard. Ostatecznie podjęto decyzję o 
wykonaniu nowej więźby dachowej, 
wspartej na specjalnie w tym celu roz-

łożonych na murach Walerii stalowych 
belkach.

– Inwestycja, pomimo swej zasad-
ności i dopasowania do charakteru 
miejsca, ma nielicznych przeciwników, 
którzy wymogli na konserwatorze za-
bytków przeprowadzenie kontroli bu-
dowy – mówi wiceburmistrz. – Konser-
wator nie stwierdził uchybień, jednak-
że prace przez kilka miesięcy musiały 
być wstrzymane. Dodatkowy ich zakres 
oczywiście wiąże się też z poniesieniem 
kosztów. Dlatego bardzo nas cieszy, że 
ten etap udało się zakończyć, a Waleria 
ma nowy, przepiękny dach – uzupełnia. 

Niedługo więc zostanie ogłoszony 
przetarg na remont elewacji i wnętrza 
obiektu, który ostatecznie stanie się 
miejscem edukacji kulturalnej i siedzi-
bą analogowego muzeum Szczepkow-
skiego. 

Remont ma odtworzyć „jeden do 
jednego” dawne piękno obiektu, jedy-
ną różnicą będzie ogrzewanie, którego 
zbudowana w 1910 roku willa nie mia-
ła. – Dodatkowo rewitalizacja obejmie 
także park otaczający Walerię, gdyż 
miastu udało się pozyskać na to środki 
– informuje wiceburmistrz.

Tekst i zdjęcie Beata Pawłowicz

Pierwszy etap remontu zakończony

Miasto kupiło willę od spadkobierców, wraz z kolekcją rzeźb w 2006 roku

Niedługo zostanie 
ogłoszony przetarg  
na remont elewacji  
i wnętrza obiektu

Obecnie zakończony 
został pierwszy z etapów, 

który swym zakresem 
miał obejmować jedynie 
wymianę pokrycia dachu  

i remont kominów



6 NR 179 (5) 25 MAJA 2022 AKTUALNOŚCI

Oferta pracy 
w Urzędzie Gminy Brwinów
Gmina Brwinów poszukuje osoby do pracy na stanowi-
sko podinspektora w Referacie Inwestycji i Remontów 
w Urzędzie Gminy Brwinów w ramach umowy o pracę 

na zastępstwo. Do zadań osoby zatrudnionej na tym stanowisku będzie 
należeć m.in.  przygotowywanie decyzji na lokalizację urządzeń w pasie 
drogowym oraz na zajęcie pasa drogowego. Wśród wymagań niezbędnych 
są m.in. wykształcenie średnie lub wyższe oraz co najmniej roczny staż 
pracy w administracji publicznej na stanowisku zgodnym z wymogami 
dotyczącymi opisu stanowiska pracy.

Termin składania ofert upływa 30 maja 2022 r. o  godz. 15.00.
Więcej informacji: bip.brwinow.pl.

\\\ ŻABIA WOLA

16 maja w Pałacu  
w Ojrzanowie przedstawiciele 
tajwańskiej fundacji Tzu Chi 
przekazali uchodźcom 
z Ukrainy niezwykłe upominki.    

W poniedziałkowy poranek przed 
pałacem w Ojrzanowie zapar-

kował autokar z przedstawicielami 
tajwańskiej fundacji Tzu Chi oraz wo-
lontariuszami z Frontu Pomocy Ukra-
inie. Przed pałacem zebrała się grupa 
uchodźców z Ukrainy, która znalazła 
schronienie wśród mieszkańców 
gminy Żabia Wola, głównie kobiety i 
dzieci. Przedstawiciel tajwańskiej fun-
dacji zaprezentował zgromadzonym 
okazjonalne koce, wyprodukowane z 

recyclingu. To znak rozpoznawczy Tzu 
Chi, dający otuchę i ciepło wszędzie 
tam, gdzie tego brakuje. Tajwańczyk 
komunikował się za pomocą transla-
tora w smartfonie, jednak ostatecznie 
skorzystał z pomocy ukraińskiego  
tłumacza.

Celem spotkania było wręczenie 
bonów, na niebagatelną kwotę dwóch 
tysięcy złotych dla każdego uchodźcy. 
Żeby tak się stało, trzeba było wypeł-
nić specjalny wniosek i zarejestrować 
swe zgłoszenie w usytuowanym w holu 
pałacu, doraźnym punkcie. Trzeba pod-
kreślić, że wszystkie te działania wy-
konywały ukraińskie wolontariuszki 
skupione wokół stowarzyszenia Front 
Pomocy Ukrainie.

Kiedy wszystkie formalności zosta-
ły dokonane, przedstawiciele Tzu Chi 

zaprosili wszystkich do sali galowej oj-
rzanowskiego pałacu, gdzie rozpoczęła 
się skromna gala.

Zgromadzeni zostali oficjalnie po-
witani przez organizatorów, czyli Fun-
dację Tzu Chi, Front Pomocy Ukrainie i 
Stowarzyszenie Żabiowolska Rada Dla 
Przyszłości.  

Wilson Chu, szef brytyjskiej filii 
Fundacji mówi – Tzu Chi nastawiona 
jest na niesienie pomocy wszędzie tam, 
gdzie ma miejsce kryzys humanitarny. 
Główny cel jej działania, to dobroczyn-
ność, edukacja, pomoc medyczna i roz-
wijanie postawy humanitarnej. Nasi 
przedstawiciele pomogli już 127 kra-
jom i w swych działaniach są wszędzie 
tam, gdzie wymagana jest pomoc. Dzia-
łamy na zasadzie non-profit – wyjaśnia 
szacowny gość.

Nastąpiła projekcja filmu, w któ-
rym poznaliśmy historię, działającej od 
1966 roku tajwańskiej fundacji Tzu Chi.

Głównym punktem tej uroczystości 
było wręczenie bonów do Biedronki, 
na kwotę 2 tys. złotych dla każdego. 
Dodatkowo uchodźcy otrzymali karty 
podarunkowe na kwotę 250 zł na pro-
dukty żywnościowe, poza alkoholem i 
tytoniem. Moment wręczenia był wy-

jątkowy, poprzedzony ukłonem i odda-
niem szacunku obdarowanym.

Ostatnim punktem spotkania było 
wspólne odśpiewanie ukraińskiej pieś-
ni jedności i pokoju. To był najbardziej 
ujmujący moment tego spotkania. W 
oczach wielu zgromadzonych pojawiły 
się łzy wzruszenia.

Ukraińskie wolontariuszki z ogrom- 
nym zaangażowaniem i przejęciem 
wypełniały swą rolę. Jedna z nich pa-
ni Oksana mówi – Dostaliśmy ogrom-
ną pomoc, nie ma słów by wyrazić 
wdzięczność Polakom, którzy ruszyli 
z pomocą – mówi wolontariuszka  
FPU.

Ogromne podziękowania należą 
się Wojciechowi Pankowi, właścicie-

lowi Pałacu w Ojrzanowie, znanego 
ze wspierania lokalnych inicjatyw, za 
udostępnienie pałacowej przestrzeni. 
Przynajmniej przez chwilę uchodźcy 
mogli się poczuć wyjątkowo w pięk-
nych wnętrzach pałacu.

Tekst i zdjęcia Tomasz Konca

Tajwański łącznik w Ojrzanowie

Wolontariuszki z Frontu Pomocy Ukrainie podczas rejestrowania zgłoszeń

Przedstawiciele Tzu Chi porozumiewali się z Ukraińskimi uchodźcami  
na różne sposoby
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\\\ PRUSZKÓW

Powiat pruszkowski podpisał 
umowę na przebudowę 
Liceum Ogólnokształcącego 
im. Tadeusza Kościuszki  
w Pruszkowie. Koszt 
inwestycji to ponad 68 
milionów złotych.    

Popularny „Kościuch” to kawał his- 
torii Pruszkowa. Pierwsze wzmian- 

ki dotyczące placówki sięgają 1895 
roku. Wraz z potrzebami szkoła roz-
wijała się, a jej progi opuszczali kolejni 
absolwenci. Ostatnia duża inwestycja 
miała miejsce w 2006 roku. Wówczas 
otwarto nową część liceum, w której 
znalazły się sala gimnastyczna oraz sale 
lekcyjne.

Teraz czas na kolejny rozdział w 
historii „Kościucha”. Szkoła zostanie 
dostosowana do potrzeb uczniów i 
przejdzie duże zmiany. Inwestycja jest 
podzielona na trzy etapy, aby w pełni 
możliwe było realizowane programu 
edukacyjnego. Pierwszy obejmie roz-
biórkę istniejących budynków oraz 
budowę części nowego obiektu. Drugi 
etap to działania w zakresie wykonania 
kolejnej części placówki oraz moderni-
zacja istniejącej sali gimnastycznej, aby 
poprawić warunki akustyczne. Trze-
cia płaszczyzna to zagospodarowanie 

terenów zewnętrznych oraz budowa  
boisk.

\\\   Inwestycja z rozmachem
Powiat pruszkowski przeprowa-

dził postępowanie przetargowe, przy-
gotował się do inwestycji, a więc nad-
szedł czas na realizację. Ważny krok 
w kierunku rozbudowy liceum im. T. 
Kościuszki został uczyniony. Władze 
powiatu podpisały umowę z general-
nym wykonawcą. – Dzięki inwestycji 
powstanie nowoczesny i przystosowa-
ny do potrzeb osób z niepełnospraw-
nościami budynek szkoły. Pozwoli to 
dyrekcji LO im. T. Kościuszki na wzbo-
gacenie oferty edukacyjnej, polepszy 
warunki nauki dla młodzież i ułatwi 

codzienną pracę kadrze pedagogicznej. 
Obecnie, w liceum uczy się ponad 460 
uczniów, po rozbudowie szkoła pomie-
ści blisko 800 uczniów – prezentuje sta-
rosta pruszkowski Krzysztof Rymuza.

Koszt rozbudowy liceum to ponad 
68 milionów złotych. Realizacja inwe-
stycji odbędzie się przy wsparciu ze-
wnętrznym. Powiat pozyskał blisko 14 
milionów złotych w ramach Rządowe-
go Funduszu Polski Ład: Program Inwe-
stycji Strategicznych. 4 miliony złotych 
pochodzą z budżetu województwa 
mazowieckiego. Zakończenie przebu-
dowy „Kościucha” zaplanowano na 30 
czerwca 2024 roku.

Artur Szpuda

Prawie 70 milionów na szkołę

Podpisanie umowy
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\\\ PRUSZKÓW

Władze Pruszkowa  
podpisały umowę na budowę 
ulicy Nowoinżynierskiej.  
Koszt zadania to ponad  
17,7 miliona złotych.   

Inwestycja ma poprawić komunika-
cję na Gąsinie. O działaniach zwią-

zanych z budową Nowoinżynierskiej i 
Elektrycznej mówiło się od dłuższego 
czasu. Teraz plany zaczynają się ma-
terializować. – Przed nami realizacja 
kolejnej ważnej inwestycji – zaznacza 
prezydent Pruszkowa Paweł Makuch.

19 maja władze miasta podpisały 
umowę z wykonawcą. Jej wartość to 
ponad 17,7 miliona złotych. Realizacja 

zadania ma nastąpić w ciągu 18 mie-
sięcy od daty zawarcia umowy. Warto 
nadmienić, że w postępowaniu prze-
targowym zgłosiły się cztery firmy 
zainteresowane wybudowaniem ul. 
Nowoinżynierskiej i ul. Elektrycznej. 
Oferty trzech z nich przekraczały war-
tość 19 milionów złotych.

\\\   Poprawa komunikacji
Spójrzmy na plany dotyczące inwe-

stycji. W ramach zadania wybudowana 

zostanie ul. Nowoinżynierska. Prace 
obejmą odcinek od ul. Promyka do 
skrzyżowania z ul. Poznańską oraz od 

ul. 3 Maja do ul. Mostowej. Drugi ele-
ment to ul. Elektryczna, która zostanie 
wykonana od ul. Nowoinżynierskiej do 
ul. Batalionów Chłopskich. Inwestycja 
obejmuje budowę jezdni, chodników, 
ścieżek rowerowych i kanalizacji desz-

czowych. Powstanie również nowy 
most drogowy przez rzekę Utratę.

Wybudowanie Nowoinżynierskiej i 
Elektrycznej ma poprawić sytuację dro-
gową na Gąsinie. Jak podkreśla prusz-
kowski magistrat, możliwy będzie 
szybszy dojazd do węzła autostrado-
wego „Pruszków”. Odciążone zostaną 
również ulice Waryńskiego, Batalio-
nów Chłopskich oraz Łączniczek AK w 
kierunku do ul. Poznańskiej.

Artur Szpuda

Nowoinżynierska 
z umową

Termin realizacji inwestycji to 18 miesięcy od podpisania umowy
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Wybudowanie 
Nowoinżynierskiej  

i Elektrycznej  
ma poprawić sytuację 
drogową na Gąsinie
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W skład Zespołu Szkół wchodzą Tech-
nikum, Branżowa Szkoła I stopnia, Liceum 
dla Dorosłych, Centrum Kształcenia Zawo-
dowego oraz Ośrodek Szkolenia Kierowców. 
W trakcie nauki uczniowie klas samochodo-
wych (technikum i szkoły branżowej) uzy-
skują przygotowanie do zdania egzaminu 
na prawo jazdy kategorii B.

Uczniowie szkoły mają możliwość 
uczestniczenia w różnorodnych projektach 
i konkursach, na przykład w wykładach  
w ramach Akademii Przedsiębiorczości 
prowadzonej przez Wydział Ekonomiczny 
Szkoły Głównej Gospodarstwa Wiejskiego 
w Warszawie.

W szkole organizowana jest Noc Logi-
styki – inicjatywa mająca na celu rozwijanie 
zdolności, kreatywności i zainteresowań ucz-
niów. Noc Logistyki to także nauka poprzez 
zabawę i możliwość zaprezentowania swoich 
pasji. Podczas wydarzenia organizowane są 
gry i warsztaty logistyczne, warsztaty, pokazy, 
prezentacje oraz konkursy, w tym konkurs 

wiedzy TSL „Mistrz Logistyki” o Nagrodę Dy-
rektora Szkoły. Wydarzenie ma na celu zapo-
znanie uczniów z zagadnieniami związanymi 
z logistyką, transportem i spedycją.

Ponadto uczniowie szkoły biorą udział 
w zawodach sportowych oraz olimpiadach 
przedmiotowych. W tym roku uczeń Ze-
społu Szkół Technicznych i Licealnych nr 2 
w Grodzisku Mazowieckim został finalistą 
VI Ogólnopolskiej Olimpiady Spedycyjno-
-Logistycznej organizowanej przez Wydział 
Ekonomiczny Uniwersytetu Gdańskiego.

Zespół Szkół Technicznych i Licealnych 
dba o rozwój zarówno uczniów, jak i na-
uczycieli. Umożliwia to udział w projektach 
Unii Europejskiej, takich jak: „Szkolnictwo 
zawodowe naszych szkół bliżej rynku pracy”, 
podczas którego uczniowie odbywają staże  
i kursy oraz zdobywają dodatkowe upraw-
nienia i kompetencje zawodowe, a nauczy-
ciele mają możliwość odbycia studiów po-
dyplomowych, czy „Międzynarodowa mo-
bilność kadry edukacji szkolnej” – wyjazdy 

edukacyjne dla nauczycieli przedmiotów 
zawodowych i ogólnokształcących do Lon-
dynu, Dublina, Florencji i na Maltę powiąza- 
ne z nauką języka angielskiego. 
Rekrutacja na rok szkolny2022/2023

W rekrutacji na rok szkolny 2022/2023 
kandydaci do Zespołu Szkół Technicznych i 
Licealnych nr 2 w Grodzisku Mazowieckim 
będą mogli wybierać spośród następujących 
kierunków kształcenia:
Technikum:
• Technik pojazdów samochodowych (przed-
mioty rozszerzone: matematyka, język an-
gielski; języki obce: angielski, rosyjski),
• Technik informatyk (przedmioty rozszerzo-
ne: matematyka, język angielski; języki obce: 
angielski, niemiecki),
• Technik logistyk (przedmioty rozszerzone: 
matematyka, język angielski; języki obce: 
angielski, rosyjski),
• Technik reklamy (przedmioty rozszerzone: 
język angielski, geografia; języki obce: an-
gielski, niemiecki lub rosyjski);

Branżowa Szkoła I stopnia:
• Mechanik pojazdów samochodowych,
• Kucharz,
• Fryzjer,
• Magazynier-logistyk.

Nabór do szkół prowadzonych przez 
Powiat Grodziski odbędzie się w systemie 

elektronicznym. Informacje o sposobie lo-
gowania i korzystania z elektronicznego na-
boru można znaleźć na stronie internetowej 
Zespołu Szkół Technicznych i Licealnych nr 2  
w Grodzisku Mazowieckim: zstl2grodzisk.
edu.pl oraz na stronie Starostwa Powiatu 
Grodziskiego: powiat-grodziski.pl.

Zespół Szkół Technicznych i Licealnych nr 2 
w Grodzisku Mazowieckim 

Zespół Szkół Technicznych i Licealnych nr 2 w Grodzisku Mazowieckim jest szkołą zawodową, w której praktyczna nauka zawodu realizowana jest we współpracy 
z przedsiębiorcami stanowiącymi otoczenie gospodarcze placówki. Dzięki temu uczniowie mogą poznać rzeczywiste warunki pracy w danym zawodzie,  

co podnosi ich umiejętności i zwiększa szanse na rynku pracy. W ramach zajęć praktycznych szkoła współpracuje między innymi z Ochotniczym Hufcem Pracy.

\\\ PRUSZKÓW

Pierwsze tegoroczne 
„Śniadanie w Parku” już 
za nami. 21 maja w Parku 
Kościuszki w Pruszkowie 
zainaugurowano projekt. 
Kolejne spotkanie 4 czerwca. 
Na mieszkańców czeka wiele 
atrakcji.   

P rojekt „Śniadania w Parku” ma cha-
rakter integracyjny. Jest realizowa-

ny w ramach budżetu obywatelskiego. 
W spotkaniach uczestniczą mieszkańcy 
Pruszkowa. Oferta śniadań jest ciekawa 

i różnorodna. Spotkania odbywają się 
w soboty w Parku Kościuszki, trwają 
od 10.00 do 15.00. Pierwsze śniadanie 
miało miejsce 21 maja i było poświę-
cone mamom.

Centralnym miejscem podczas 
spotkań jest stół, wokół którego gro-
madzą się liczne stoiska. Dostępna jest 
także mobilna kawiarenka. Dzieci mogą 
korzystać z miejsca do zabaw.

\\\   Pierwsze śniadanie  
za nami

Z okazji zbliżającego się Dnia Matki 
spotkanie było poświęcone mamom. 
Panie mogły skorzystać z warsztatów 
kosmetycznych i porad. Dostępna była 
mobilna kawiarenka. Na uczestników 
czekały gry planszowe i gry terenowe. 
Dla dzieci przygotowano warsztaty 
decoupage, flower box i inne atrakcje. 
Czas spędzony był aktywnie, kreatyw-
nie i ciekawie.

Kolejne śniadanie zaplanowano na 
4 czerwca. Analogicznie z okazji zbli-
żającego się Dnia Dziecka, poświęcone 
będzie właśnie dzieciom. Zaplanowano 

sesję fotograficzną dla pruszkowskich 
najmłodszych oraz animacje, słodkie 
niespodzianki i gry planszowe.

Następne śniadanie 11 czerwca, 
a jego tematem będzie „Żyj zdrowo – 
bądź eko”. Cykl zamknie spotkanie 18 
czerwca. Wtedy tematem będzie „Na 
sportowo”. Śniadanie z nawiązaniem 
do Dnia Ojca.

Artur Szpuda

Śniadania w Parku

Kolejne śniadanie 4 czerwca
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To zależy od tego, czy ich domy znajdą 
się w „obszarze oddziaływania obiek-
tu” i czy będzie ono uciążliwe. Niestety, 
przepisy jasno nie precyzują, kiedy tak 
jest. Jak wyjaśniła nam Lila Jakubiec 
ze starostwa, odpowiedź urzędu nie 
będzie bardziej konkretna, dopóki nie 
będzie wiadomo o jaki typ masztu cho-
dzi. Bo to od jego „mocy”, wysokości 
i oddziaływania zależy czy zgodnie z 
przepisami urząd może go uznać za 
stwarzający uciążliwość. Co najważ-
niejsze, nawet gdy obiekt jest uciążliwy 
i mieszkańcy zostaną poinformowani 
o tym, decyzja o wydaniu pozwolenia 
na jego budowę należy do urzędu, lu-
dzie mogą tylko powiedzieć co o tym  
myślą. 

– Musimy więc trzymać rękę na 
pulsie – mówi Katarzyna Cendrowska, 
której dom stoi najbliżej działki budzą-
cej zainteresowanie firmy budującej 
dla telefonii komórkowej. – Obawiamy 
się, że w innym wypadku maszt może 
stanąć bez słowa ze strony urzędu – 
dodaje. 

\\\   Gmina pisze  
do starosty

W związku z tym, że planowana in-
westycja budzi skrajne emocje miesz-
kańców, gmina Jaktorów zwróciła się 
do starostwa o: „zapewnienie udziału 
społeczności lokalnej we wszystkich 
etapach ewentualnego postępowania 
administracyjnego…”

Udało się nam też ustalić, że w 
powiecie jest więcej niż dwadzieścia 
masztów. Dokładnie ile, to trudno po-
wiedzieć, bo maszty buduje się od lat 
90. XX wieku i urząd nie ma ich na jed-

nej liście. Co więcej, obecnie toczy się 
jedno postępowanie odwoławcze od 
decyzji starosty o wydaniu pozwole-
nia na budowę masztu. Organem, który 
rozpatruje tego typu sprawy, jest Mazo-
wiecki Urząd Wojewódzki. 

\\\   Przepisy sprzyjają  
masztom 

Maszty anten telefonii komórko-
wej (tzw. stacje bazowe) budzą wiele 
emocji związanych z obawami o wpływ 
promieniowania elektromagnetyczne-
go na zdrowie. Są jednak też i tacy, któ-
rzy chcą masztu w sąsiedztwie, gdyż to 
oznacza poprawę zasięgu i jakości sieci 
komórkowej. 

Budowa masztu telefonii komórko-
wej należy do inwestycji pożytku pub-
licznego, bo związana jest z łącznością. 
A ustawa „O rozwoju usług i sieci tele-

komunikacyjnych” umożliwia budowę 
masztów nawet w rezerwatach przy-
rody czy uzdrowiskach. Dlatego trudno 
przeciwnikom masztów walczyć z nimi, 
nawet gdy mają być wysokie i sięgać 
60 m. A właśnie taki – jak nieoficjalnie 
dowiedzieli się protestujący miesz-
kańcy – miiałby być ten planowany w 
Budach Grzybek i Czarnym Lesie. Tego 
typu urządzenia budowane są jednak 
z uwzględnieniem wielu norm tech-
nicznych. Organy odpowiedzialne za 
ochronę środowiska są upoważnione 
do kontrolowania pola elektromagne-
tycznego emitowanego przez stacje 
bazowe. To jednak nie zmienia tego, 
że wartość nieruchomości w cieniu 
masztów zazwyczaj spada, podobnie 
jak radość życia sąsiadów. 

Beata Pawłowicz

Mieszkańcy boją się masztu 

Na mapie tego terenu nie ma zaznaczonych masztów, ale jest wiele pięknych 
zielonych zakątków.
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Tego dnia w Mediatece, na stoiskach 
wystawienniczych swoją działalność 
zaprezentowało mieszkańcom kilkana-
ście przedsiębiorstw. Ponadto kilka firm 
zorganizowało w swoich siedzibach 
Dzień Otwarty. Były to Danfoss, Carpol, 
Raben i Aryzta. Do siedzib przedsię-
biorstw zawiozła mieszkańców kolejka  
miejska.

Elektrozawory Danfossa
Danfoss od lat 90 ubiegłego wieku 

produkuje w Grodzisku Mazowieckim  
i sprzedaje na świecie m.in. elektrozawory 
i ogrzewanie podłogowe. Zatrudnia po-
nad tysiąc osób – w większości mieszkań-
ców miasta i okolic. Paweł Zmysłowski, 
senior sales manager, przyznaje, że jego 
ulubionym miejscem w mieście jest plac 
Zygmunta Starego i deptak. 

– Bywałem w Grodzisku w czasie bu-
dowania naszej fabryki, czyli pod koniec 
ubiegłego wieku i pamiętam, jak wtedy 

wyglądało centrum miasta – mówi Paweł 
Zmysłowski. – Mogę więc powiedzieć, że 
rozwój miasta jest spektakularny. Cenne 
jest dla nas to, że Danfoss miał w tym swój 
udział – dodaje. 

Zapach pieczywa
Słodkie wypieki, bułki hamburgero-

we, tradycyjny chleb, croissanty i paszteci-

ki… Dużym zainteresowaniem cieszyło się 
stoisko Aryzty, jednej z największych firm 
piekarniczych w kraju, która przygotowała 
dla zwiedzających swoje wyroby. 

– Nasze wypieki z zakładu w Gro-
dzisku Mazowieckim, a więc z jednego z 
trzech, jakie mamy w Polsce, lubiane są 
przez konsumentów w całym kraju. Można 
je kupić w dużych sklepach spożywczych 
– mówi Joanna Sadowska z Aryzty. – Smak 
naszych bułek znają też goście wielu hoteli 
i miłośnicy McDonalda – dodaje.

Co łączy transport i tenis
Dartom zatrudnia ponad 300 osób,  

w tym 200 kierowców. Oferuje usłu-
gi transportowe i spedycyjne przede 
wszystkim na terenie Unii Europejskiej. 
Firma działa w Grodzisku Mazowieckim 

od 1990 roku. Jest więc o rok starsza od 
córki prezesa, Agaty Szumacher, która na 
stoisku firmowym częstowała gości lemo-
niadą i opowiadała o firmie. 

– Dartom, to nie tylko transport,  
jesteśmy także sponsorem KS Dartom  
Bogoria Grodzisk Mazowiecki, czyli dru-
żyny tenisa stołowego, którego prezesem 
jest Dariusz Szumacher, prezes Dartomu, 

mój tata – mówi Agata Szumacher i dodaje,  
że zamieszkała w Grodzisku kilka lat temu, 
bo to jest wspaniałe miejsce do życia. 

Leki i soki
Gedeon Richter (dawna Polfa Gro-

dzisk) produkująca leki m.in. kardiolo-
giczne i przeciwwirusowe, to jedna z naj-
starszych firm w mieście. Dziś zatrudnia 
około tysiąca pracowników. Na stoisku 
firmy można było napić się soku. Najpierw 
jednak trzeba było wsiąść na rower podłą-
czony do prądnicy i siłą własnych mięśni 
uruchomić obieraczkę do pomarańczy  
i wyciskarkę do soku. 

– Profilaktyka jest najważniejsza dla 
zdrowia, dlatego zaprosiliśmy na nasze 
stoisko firmę Energo rower, która produ-
kuje prądnice i przetwornice napięcia, aby 

zachęcić ludzi do uprawiania sportu, choć-
by do jazdy na rowerze – mówi Adrianna 
Tomasik z firmy Gedeon Richter. 

Podziękowania 
od Burmistrza

Grzegorz Benedykciński wręczył 
podziękowania przedstawicielom firm, 
które 22 maja, w ramach Dnia Firm Gro-
dziskich zaprezentowały się w Mediate-
ce albo tego dnia zaprosiły do swoich 
siedzib zwiedzających, a więc: Danfoss 

Poland, Frito Lay, Gedeon Richter, Ra-
ben Logistic Polska, Aryzta Polska, Bu-
dokrusz, Dartom, Freedom Nierucho-
mości, Carpol, Tenis Kozerki, Eco Energy 
Poland, Akademia Strzelecka Alfa, PU 
Hetman, Egurrola Dance Studio Grodzisk 
Mazowiecki, Centrum Edukacji Planeta  
Rozwoju.

Panie burmistrzu, jakie znaczenie dla liczącego 500 lat miasta ma to, 
 że ostatnie dziesięciolecia to czas pojawienia się wielu firm i rozwoju prze-
mysłu? 
Grzegorz Benedykciński: Ostatnio zastanawiałem się nad rolą firm dla Grodziska 
Mazowieckiego i jest ona absolutnie kluczowa. Nie chodzi tylko o podatki. Kiedy 
pojawiły się tu pierwsze firmy, takie jak Frito Lay koncernu PepsiCo, a potem 
Danfoss, zmieniły się zupełnie zasady pracy. Te firmy przyniosły nową kulturę 
organizacji. Dzięki nim ludzie mogli też zarabiać, wyjeżdżać za granicę i zobaczyć, 
jak funkcjonują kraje o wysokim poziomie demokracji. A przecież mówimy o latach 
90., gdy dopiero uczyliśmy się żyć w nowej rzeczywistości politycznej i społecznej. 
Dlatego to też te firmy odegrały kluczową role w kształtowaniu się nowego stylu 
życia w Grodzisku Mazowieckim.
Nie jest tajemnicą, że przemysł trafił do Grodziska dzięki Pana staraniom.  
Co pana motywowało?
Posłuchałem podpowiedzi Josepha Bonmariage’a, burmistrza jednego z belgijskich 
miast, który sprawował tę funkcję 48 lat. Powiedział on, że „można zrobić wszystko, 
ale jak ludzie nie będą mieli pracy, to będzie katastrofa. Ci, którzy nie mogą utrzy-
mać rodziny, zaczynają szukać innych rozwiązań”. Zrozumiałem więc, że potrzebne 
są przedsiębiorstwa, które stworzą miejsca pracy dla mieszkańców. Musiały to 
być firmy produkcyjne, które potrzebowałyby wykwalifikowanych pracowników. 
Zadbałyby o ich wyszkolenie, a to z kolei dawałoby ludziom pewność zatrudnienia. 
Nie zwalnia się pracowników, w których kwalifikacje się zainwestowało. Dziś mamy 
bardzo niskie bezrobocie. Możemy nawet powiedzieć, że nie pracują u nas tylko ci, 
którzy nie chcą. I to raczej firmy mogą mieć problem ze znalezieniem pracowników, 
niż ludzie ze znalezieniem pracy. Jestem też dumny z tego, że są mieszkańcy naszej 
gminy, którzy zaczęli prace w Danfossie i choć nie mieli kwalifikacji i nie znali języ-
ków, teraz pracują w fabrykach Danfossa w Danii czy w Meksyku. Ta firma potrafiła 
rozwinąć i wykorzystać ich talenty.
To przeszłość i teraźniejszość miasta, a co z jego przyszłością? 
Skończyła się era napływu firm produkcyjnych, a zaczęła firm magazynowych. 
Miasto jednak potrzebuje przedsiębiorstw, które zajmują się produkcją. Dlatego nie 
zezwoliłem na budowę magazynów na 220 ha, które miasto ma przy autostradzie. 
Szukamy obecnie firm produkcyjnych, które zajmują się wysokimi technologiami. 
Zabiegaliśmy o Teslę, ale niestety wybrano dla niej lokalizację w Niemczech. Zależy 
nam na takich firmach, gdyż dadzą one miejsca pracy wykształconym mieszkań-
com, a do Grodziska w ostatnich latach sprowadziło się ich aż 20 tys. Dziś część  
z nich musi dojeżdżać do pracy do Warszawy. 
Nie patrzy pan na zysk, który dałyby magazyny?
Nie ma co patrzeć na sam zysk. Pozycja Grodziska jest na tyle stabilna, że możemy 
poczekać na firmy, które dadzą miejsca pracy. Dzięki nim rozwój miasta będzie 
nadal postępował, bo będzie stymulowany wzrostem poziomu pracy i bogaceniem 
się mieszkańców. 

Przyszłość miasta to producenci 
wysokich technologii

Tekst i zdjęcia Beata Pawłowicz

Dzień Firm Grodziskich
Wkład przedsiębiorstw w rozkwit miasta jest niewątpliwy. Dlatego w ramach obchodów 500-lecia Grodziska Mazowieckiego,  

magistrat zorganizował 22 maja Dzień Firm Grodziskich. 

Paulina Karwowska-Łożewicz, Joanna Sadowska, Gabriela Pender z firmy Aryzta  
podczas Dnia Grodziskich Firm

Agata Szumacher z firmy Dartom częstowała gości lemoniadą

Burmistrz Grzegorz Benedykciński i Paweł Zmysłowski, senior sales manager Danfoss 
Polska

Grzegorz Benedykciński wręczył  
podziękowania przedstawicielom firm, 

które 22 maja, w ramach Dnia Firm 
 Grodziskich zaprezentowały się  

w Mediatece albo tego dnia zaprosiły  
do swoich siedzib zwiedzających
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OGŁOSZENIE PREZYDENTA MIASTA PRUSZKOWA
Stosownie do art. 43 ustawy z dnia 3 października 2008 r. o udostępnianiu informacji o środowisku  

i jego ochronie, udziale społeczeństwa w ochronie środowiska oraz o ocenach oddziaływania  
na środowisko (t.j. Dz. U. z 2022 r. poz. 1029) zawiadamiam o przyjęciu uchwałą Nr LIII.518.2022 
Rady Miasta Pruszkowa z dnia 24 lutego 2022 r. „Miejscowego planu zagospodarowania 
przestrzennego części miasta Pruszkowa – Żbików 3-go Maja – Mostowa”, który obowiązuje  
od dnia 14 maja 2022 r. (Dziennik Urzędowy Województwa Mazowieckiego z dnia 29 kwietnia 2022 r. 
poz. 5122 oraz Dziennik Urzędowy Województwa Mazowieckiego z dnia 17 maja  2022 r. poz. 5572). 

Miejscowy plan zagospodarowania przestrzennego części miasta Pruszkowa – Żbików 3-go 
Maja – Mostowa obowiązuje w obszarze z uwzględnieniem Rozstrzygnięcia nadzorczego Wojewody 
Mazowieckiego WNP-I.4131.47.2022.MW1 z dnia 31 marca 2022r. (Dziennik Urzędowy Województwa 
Mazowieckiego z dnia 6 kwietnia  2022 r. poz. 4082). 

Możliwość zapoznania się z treścią przyjętego dokumentu: na stronie internetowej  
https://bip.um.pruszkow.pl/ - Rada Miasta - Uchwały Rady Miasta oraz w Wydziale Planowania 
Przestrzennego Urzędu Miasta Pruszkowa (adres: ul. J. I. Kraszewskiego 14/16, 05-800 Pruszków)  
w pokoju nr 68.                   

Prezydent Miasta Pruszkowa Paweł Makuch

 

OBWIESZCZENIE STAROSTY PRUSZKOWSKIEGO
o wszczęciu postępowania w sprawie wydania decyzji 

o zezwoleniu na realizację inwestycji drogowej
Zgodnie z art. 11d ust. 5 ustawy z dnia 10 kwietnia 2003 r. o szczególnych zasadach przygotowania  

i realizacji inwestycji w zakresie dróg publicznych (Dz. U. z 2022 r. poz. 176), zawiadamiam, że zostało 
wszczęte postępowanie administracyjne na wniosek Prezydenta Miasta Pruszkowa w sprawie 
wydania decyzji o zezwoleniu na realizację inwestycji drogowej dotyczącej budowy drogi gminnej 
– ulicy Kościuszki w Pruszkowie.
Inwestycja obejmuje następujące działki:
Nieruchomości objęte linią rozgraniczającą inwestycji (pas drogowy): 
obręb 19, Pruszków: działki nr ew.: 357/8, 357/2, 358/37 (działka powstała z podziału dz. nr ew. 358/13). 
obręb 21, Pruszków: działki nr ew.: 139/3, 452/5, 109/14 (działka powstała z podziału dz. nr ew. 
109/11), 109/6, 109/8, 109/3, 109/2, 138/1, 138/2.
Nieruchomości lub ich części, z których korzystanie będzie ograniczone: 
obręb 19, Pruszków: działki nr ew.: 142/78, 142/77, 142/76, 357/5, 357/7, 99/17, 358/38 (działka 
powstała z podziału dz. nr ew. 358/13).
obręb 21, Pruszków: działki nr ew.: 37/5, 55/3, 55/7, 76/15, 177/7, 25/38, 25/37, 25/35, 25/36, 137/16, 
30/5, 30/7, 36, 109/4, 109/9, 109/10, 357, 72, 75, 89, 90/2, 139/3, 140/1, 181/1, 333, 106, 108, 431. 
obręb 23, Pruszków: działka nr ew. 216/15. 

Jednocześnie informuję o możliwości zapoznania się z aktami sprawy w godzinach pracy 
urzędu (poniedziałek i środa 8:00-18:00, wtorek i czwartek 8:00-16:00, piątek 8:00-14:00) w Wydziale 
Architektury Starostwa Powiatowego w Pruszkowie; ul. Drzymały 30, 05-800 Pruszków, sala WOM, 
parter, stanowisko nr 8 lub 9. Uprzejmie proszę o telefoniczne (22 738 14 32) poinformowanie osoby 
prowadzącej sprawę (z wyprzedzeniem co najmniej jednodniowym) o planowanym terminie wizyty  
w celu zagwarantowania sobie możliwości zapoznania się z aktami w wybranym terminie. 

\\\ PRUSZKÓW

Strażacy świętowali 21 maja. 
Wtedy to odbyły się uroczyste 
obchody Powiatowego Dnia 
Strażaka 2022 oraz 30-lecia 
Państwowej Straży Pożarnej  
w Pruszkowie.   

C o do roli i znaczenia straży w życiu 
społecznym nikt nie ma wątpliwo-

ści. Cenimy ich odwagę, determinację 
i gotowość do niesienia pomocy. Stra-
żacy niejednokrotnie ryzykują swoje 
zdrowie i życie, aby ratować innych. 
Zawsze są gotowi poświęcić się dla dru-
giego człowieka.

21 maja pruszkowscy strażacy 
mieli swoje święto. W Komendzie Po-
wiatowej Państwowej Straży Pożarnej 
w Pruszkowie odbyły się obchody 
Powiatowego Dnia Strażaka 2022 i 
30-lecia Państwowej Straży Pożarnej. 
Uroczystość rozpoczął apel. Podczas 
części oficjalnej wręczono również od-
znaczenia i awanse. Oprawę muzyczną 
wydarzenia zapewniła Orkiestra OSP 
Nadarzyn.

Elementem obchodów był festyn 
strażacki „30 lat minęło…”. Strażacy 
zaprezentowali sprzęt pożarniczy. Jed-
nocześnie przygotowano wiele atrakcji 
dla najmłodszych, w tym zajęcia eduka-
cyjne. Z pewnością dla wielu uczestni-
ków imprezy obowiązkowym punktem 

była degustacja strażackiej grochówki. 
Dzieci i dorośli mogli odbyć podróż i 
poznać działania straży pożarnej. Z ko-
lei dla druhów wydarzenie miało waż-
ny i podniosły charakter. Nie brakowało 
gratulacji, życzeń i ciepłych słów. Dla 
tych, którzy otrzymali awanse, dzień 
21 maja 2022 roku na zawsze zapisze 
się w pamięci. 

W uroczystości uczestniczyli poseł 
Zdzisław Sipiera, starosta pruszkowski 
Krzysztof Rymuza, członek zarządu po-
wiatu pruszkowskiego Agnieszka Kuź-
mińska i przedstawiciele samorządów 
lokalnych.

Artur Szpuda

Powiatowy Dzień 
Strażaka 
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Dzieci mogły skorzystać z wielu 
atrakcji

\\\ GRODZISK MAZOWIECKI

Podczas konferencji 
prasowej dotyczącej 
projektu „Inwestycje 
w zakresie zielono-
niebieskiej infrastruktury 
w Grodzisku Mazowieckim”, 
miasto przedstawiło plan 
wykorzystania 4,6 mln zł 
dofinansowania. Mówiono  
o korzyściach, jakie realizacja 
projektu przyniesie miastu  
i mieszkańcom.    

W nioski o uzyskanie dofinanso-
wania z tzw. funduszy norwe-

skich złożyło około 200 samorządów. 
Środki uzyskało tylko kilkanaście. – Sil-
ną stroną grodziskiego projektu jest 
połączenie inwestycji twardych z mięk-
kimi oraz nasze kompetencje edukacyj-
ne – powiedział Paweł Szustakiewicz 
prezes Fundacji w Podróży, realizującej 
edukacyjną część projektu. 

Pośród twardych inwestycji mia-
sto zaplanowało i już częściowo zre-
alizowało inwestycje, mające na celu 
łagodzenie wpływu zmian klimatu na 
życie mieszkańców, a więc m.in. po-

wstanie fontanny na placu Wolności 
– co pozwoli zlikwidować jedną z wysp 
ciepła w mieście. W projekcie znajduje 
się także utworzenie zbiornika reten-
cyjnego wód opadowych, wymiana 
nawierzchni chodników na przepusz-
czalną, a także wspieranie bioróżno-
rodności poprzez kolejne nasadzenia 
drzew i krzewów oraz tworzenie zie-
lonych skwerów wraz systemem ich 
nawadniania. 

– W ramach projektu wokół szkół 
i innych placówek edukacyjnych, mają 
powstać zielone przestrzenie: ogródki, 
a w nich pojemniki na retencje wody, 
karmniki dla ptaków itp. – mówi Ka-
tarzyna Marcinkowska.  – Dzięki temu 
uczniowie będą mogli brać udział w 
praktycznych działaniach, wyjaśnia-
jących m.in. na czym polega retencja 
wody opadowej i dlaczego jest tak waż-
na – dodaje. 

\\\   Druga grupa korzyści  
to edukacja

W ramach projektu zrealizowane 
zostaną także inwestycje miękkie, czy-
li działania informacyjno-edukacyjne, 
których celem jest wzrost świadomości 
ekologicznej społeczeństwa. W szko-

łach i innych placówkach w mieście 
będą odbywać się lekcje ekologiczne, 
wykłady, powstawać eko teatrzyki i 
inne wydarzenia, których celem jest 
angażowanie uczniów w sprawy zwią-
zane ze środowiskiem. 

– Do udziału w projekcie zaprosili-
śmy także pasjonatów przyrody i kółka 
szkolne – mówi Katarzyna Marcinkow-
ska. – I tak w jednym z nich w ramach 
projektu, pod okiem pani nauczycielki 
dzieci będą robiły ekokosmetyki. Także 
seniorzy grodziscy znajdą w projekcie 
wiele ciekawych aktywności m.in. wy-
kłady o przyrodzie wokół nas, a więc o 
gatunkach ptaków i owadów mieszka-
jących w mieście i w okolicy. Do realiza-
cji projektu zostaną także zaproszone 
firmy grodziskie, które są zaangażo-
wane w sprawy ekologii, jak Danfoss, 
Baziółka i Terra Recycling – dodaje.

Projekt „Inwestycje w zakresie zie-
lono-niebieskiej infrastruktury w Gro-
dzisku Mazowieckim” dofinansowany 
został w 85 proc. ze środków norwe-
skich oraz Mechanizmu Finansowego 
EOG w ramach programu”Środowisko, 
Energia i Zmiany klimatu”. 

Beata Pawłowicz

Więcej zieleni i zdrowia
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Paweł Szustakiewicz, Ekopatrol i miłośnicy jeży podczas akcji wypuszczania 
uratowanych zwierząt do naturalnego środowiska
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W ramach ekoedukacji Jacek  
Wierzejski – fotograf i pasjonat  
ptaków opowiada o ich zwyczajach 
podczas spotkania w Adamowiźnie
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\\\ PRUSZKÓW

W czwartek, 19 maja  
w Liceum im. Tomasza Zana 
w Pruszkowie odbyła się 
uroczysta prapremiera filmu 
pod tytułem „Podwójny los”,  
w ramach projektu „Łączka  
i inne miejsca poszukiwań”.   

W samo południe, w pękającej 
w szwach sali gimnastycznej 

zjawili się przedstawiciele władz sa-
morządowych. W pierwszym rzędzie 
zobaczyć można było starostę powiatu 
pruszkowskiego Krzysztofa Rymuzę i 
prezydenta Pruszkowa Pawła Maku-
cha. Obecni byli również przedstawi-
ciele rady rodziców i okolicznych orga-
nizacji, instytucji oraz zaprzyjaźnieni ze 
szkołą goście.

\\\   Produkcja etiudy trwała 
ponad trzy miesiące

– Nad projektem pracowaliśmy już 
od stycznia – mówi Mikołaj z klasy III 
ASP w Liceum im. T. Zanna i dodaje – 

W lutym mieliśmy już gotowy skrypt, 
a od marca zaczęliśmy zdjęcia. Efekt 
zobaczymy dziś – dodaje współtwórca 
i aktor „Podwójnego losu”.

Wktoria Malicka, główna bohater-
ka niczym gwiazda filmowa udzielała 
wywiadów, jednak znalazła dla nas 
chwilę, tuż przed premierą – Jest stre-
sik i lekka trema, najbardziej boję się 
pomyłki. Bardzo się cieszę, że tak dużo 
osób przyszło oglądać naszą etiudę i 
jestem za to bardzo wdzięczna – mówi 
młoda i obiecująca aktorka. Na szczęś-
cie żadnych pomyłek nie było.

\\\   Ceremonia
Uroczystość otworzyła opiekunka 

projektu Oliwia Płocharska, nauczyciel-
ka Wiedzy o Społeczeństwie. Po sło-
wach powitania, zgromadzeni poznali 
ideę i cel tego niezwykłego projektu 
edukacyjnego. Opiekunka projektu za-
prosiła uczniów, którzy odsłonili kulisy 
powstania etiudy.

Niezwykłe jest to, że na każdym 
etapie tej produkcji filmowej, zaanga-
żowani byli sami uczniowie. Od pisa-

nia scenariusza, poprzez scenografię, 
kostiumy, grę aktorską, aż po profesjo-
nalny montaż.

\\\   Owacje na stojąco
Zgromadzeni na sali gimnastycz-

nej, która chwilowo zmieniła się w salę 
filmową, z uwagą i przejęciem śledzili 
to co działo się na srebrnym ekranie. O 
efekcie świadczyć może to, że owacjom 
nie było końca.

– Film podobał się bardzo. Jestem 
szczęśliwa i dumna, że młodzież bierze 
udział w takich projektach – mówi z 
przejęciem Magdalena Sawicka, prze-
wodnicząca rady rodziców.

Atmosfera udzieliła się szacownym 
gościom, którzy w słowach uznania od-
nieśli się do twórców filmu.

Starosta pruszkowski był pod 
ogromnym wrażeniem efektu końco-
wego. W spontanicznym wystąpieniu 
podziękował wszystkim zaangażo-

wanym w powstanie etiudy filmowej, 
podkreślając walor historyczny i edu-
kacyjny filmu. Do słów podziękowania 
dołączył również prezydent Pruszko-
wa, nie kryjąc dumy z pracy uczniów 
i opiekunów tego ważnego projektu 
edukacyjnego, który był w stanie zak-
tywizować tak wiele osób, odnosząc się 
przy tym do lokalnej historii.

Wzruszenia nie kryła Oliwia Pło-
charska, która wraz z Bartłomiejem 
Godziszem była opiekunką projektu. 
Nauczyciele usłyszeli mnóstwo słów 
podziękowań. Uczniowie docenili ich 

zaangażowanie, pracę i wiarę w mło-
dych artystów. Doświadczenie, które 
zdobyli z pewnością pomoże w przy-
szłości rozwijać ich pasję.

Honorowy patronat nad wydarze-
niem objął prezydent Andrzej Duda.

Projekt edukacyjny „Łączka i inne 
miejsca poszukiwań”., który odnosi się 
do tragicznych losów naszej historii, 
obudził ducha i ciekawość wiedzy hi-
storycznej wśród uczniów pruszkow-
skiego liceum.

Tekst i zdjęcia Tomasz Konca

SPOŁECZEŃSTWO

 OGŁOSZENIE
Burmistrza Gminy Brwinów o wyłożeniu  do publicznego     

projektu miejscowego planu zagospodarowania przestrzennego  
wraz z prognozą oddziaływania na środowisko.

Na podstawie art. 17 pkt 9 i 11 ustawy z dnia 27 marca 2003 r. o planowaniu i zagospodarowaniu 
przestrzennym (t.j. Dz. U. z 2022, poz. 503) oraz uchwały Rady Miejskiej w Brwinowie nr XXXI.332.2021 
z dnia 21 stycznia 2021 r. w sprawie przystąpienia do sporządzenia miejscowego planu 
zagospodarowania przestrzennego obszaru położonego we wsi Moszna-Parcela i Moszna-Wieś oraz 
we wsi Krosna-Wieś, gm. Brwinów w granicach oznaczonych na mapie stanowiącej załącznik graficzny 
do ww. uchwały, zawiadamiam o wyłożeniu do publicznego wglądu projektu „Miejscowego 
planu zagospodarowania przestrzennego obszaru położonego we wsi Moszna-Parcela  
i Moszna-Wieś oraz we wsi Krosna-Wieś, gm. Brwinów” wraz z prognozą oddziaływania na 
środowisko w okresie od 2 czerwca 2022 r. do 4 lipca 2022 r. w siedzibie Urzędu Gminy Brwinów, 
ul. Grodziska 12, w godzinach pracy Urzędu: pn. 8.00-18.00, wt.-czw. 8.00-16.00, pt. 8.00-14.00.  
Wgląd w papierową formę dokumentacji planistycznej będzie możliwy wyłącznie po uprzednim 
ustaleniu terminu i miejsca spotkania pod numerami telefonu 22 738 26 54 i 22 738 26 14.  
Pod wskazanymi numerami telefonu można również uzyskać informacje na temat wyłożonego  
do publicznego wglądu projektu miejscowego planu. Projekt miejscowego planu wraz z prognozą 
oddziaływania na środowisko dostępny będzie w Biuletynie Informacji Publicznej Urzędu Gminy 
Brwinów (www.bip.brwinow.pl) w zakładce Plany.

Ogłaszam jednocześnie, że w dniu 6 czerwca 2022 r. w sali na Stadionie Miejskim w Brwinowie 
przy ulicy Turystycznej 4, o godz. 15.00 odbędzie się dyskusja publiczna nad rozwiązaniami przyjętymi  
w projekcie ww. planu.

Zgodnie z art. 18 ww. ustawy o planowaniu i zagospodarowaniu przestrzennym, każdy kto 
kwestionuje ustalenia przyjęte w projekcie planu miejscowego wyłożonego do publicznego wglądu, 
może wnieść uwagi. Uwagi należy składać na piśmie do Burmistrza Gminy Brwinów, z podaniem 
imienia i nazwiska lub jednostki organizacyjnej wraz z adresem oraz oznaczeniem nieruchomości, 
której uwagi dotyczą, w nieprzekraczalnym terminie do dnia 25 lipca 2022 r. 

Jednocześnie, działając na podstawie art. 39 ust. 1 pkt 2 w związku z art. 46 pkt 1 i art. 54 ust. 2 
ustawy z dnia 3 października 2008 r. o udostępnianiu informacji o środowisku i jego ochronie, udziale 
społeczeństwa w ochronie środowiska oraz o ocenach oddziaływania na  środowisko (t.j. Dz. U.  
z 2022 r., poz. 1029), ww. projekt planu wraz z prognozą oddziaływania na środowisko poddaje 
się, z udziałem społeczeństwa, postępowaniu w sprawie strategicznej oceny oddziaływania na 
środowisko, w okresie i miejscu wyłożenia do publicznego wglądu.

Zgodnie z art. 39 ust.1 pkt 3-5, art. 40 i art. 41 ustawy o udostępnianiu informacji o środowisku i jego 
ochronie, udziale społeczeństwa w ochronie środowiska oraz ocenach oddziaływania na środowisko, 
zainteresowani mogą wnosić uwagi i wnioski do sporządzonej prognozy oddziaływania na środowisko, 
w nieprzekraczalnym terminie do dnia 25 lipca 2022 r. Uwagi i wnioski w postępowaniu w sprawie 
strategicznej oceny oddziaływania na środowisko mogą być wnoszone w formie pisemnej, ustnie  
do protokołu w Urzędzie Gminy Brwinów przy ul. Grodziskiej 12 lub za pomocą środków komunikacji 
elektronicznej bez konieczności opatrywania ich bezpiecznym podpisem elektronicznym na adres: 
urbanistyka@brwinow.pl. Przedłożone uwagi i wnioski w ww. sprawie podlegają rozpatrzeniu przez 
Burmistrza Gminy Brwinów.  

Z up. Burmistrza Gminy Brwinów
Ewa Sobierańska 

INFORMACJE DOTYCZĄCE PRZETWARZANIA DANYCH OSOBOWYCH PRZEZ GMINĘ BRWINÓW W ZWIĄZKU  
Z PROCEDURĄ PLANISTYCZNĄ SPORZĄDZENIA MIEJSCOWYCH PLANÓW ZAGOSPODAROWANIA PRZESTRZENNEGO. 
Na podstawie art. 13 ust. 1 i 2 rozporządzenia Parlamentu Europejskiego i Rady (UE) 2016/679 z dnia 27 kwietnia 2016 r.  
w sprawie ochrony osób fizycznych w związku z przetwarzaniem danych osobowych i w sprawie swobodnego przepływu takich 
danych oraz uchylenia dyrektywy 95/46/WE (Dz.U.UE.L.2016.119.1,dalej jako RODO) informujemy że: 1. Administratorem 
Danych Osobowych jest Burmistrz Gminy Brwinów, z siedzibą w Urzędzie Gminy Brwinów, ul. Grodziska 12, 05-840 Brwinów.  
W Urzędzie funkcjonuje powołany przez Administratora Inspektor Ochrony Danych Osobowych, z którym można 
skontaktować się w sprawach związanych z przetwarzaniem danych poprzez e-mail na adres: iod@brwinow.pl lub telefonicznie 
pod nr tel:22 738 25 69.  2. Dane osobowe gromadzone i przetwarzane są w celach związanych z realizacją procedury 
planistycznej dotyczącej miejscowego planu zagospodarowania przestrzennego. 3. Podstawą prawną przetwarzania danych 
osobowych jest realizacja obowiązków prawnych ciążących na administratorze (art. 6 ust.1 lit c RODO) wynikających z art. 
17 ustawy z dnia 27 marca 2003 r o planowaniu i zagospodarowaniu przestrzennym. 4. Podanie danych osobowych jest 
wymogiem ustawowym. Brak podania  wymaganych danych uniemożliwi realizację celów dla których są zbierane. 5. Dane 
osobowe będą przechowywane przez okres realizacji procedury planistycznej, następnie przez 25 lat od następnego roku 
po zakończeniu sprawy, po czym zostaną przekazane do Archiwum Państwowego, gdzie będą przechowywane wieczyście. 
6. Składającemu przysługuje, na zasadach przewidzianych w RODO, prawo dostępu do swoich danych osobowych, ich 
sprostowania lub ograniczenie przetwarzania. 7. Osoba podająca dane ma prawo do wniesienia skargi do organu nadzorczego 
tj. Prezesa Urzędu Ochrony Danych Osobowych, w przypadku gdy uzna, że przetwarzanie danych narusza obowiązujące 
przepisy prawa z zakresu ochrony danych osobowych.

Prapremiera filmu „Podwójny los”

Starosta pruszkowski był pod ogromnym wrażeniem efektu końcowego„Film podobał się  
bardzo. Jestem szczęśliwa  

i dumna, że młodzież 
bierze udział  

w takich projektach”
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POZIOMO: 1) Ignacy, były prezydent 
Polski; 7) 15 minut inaczej; 11) prze- 
miana chemiczna; 14) fałdzistka ibe- 
ryjska, roślina; 15) miejsce ćwiczeń  
z bronią palną; 16) Słowacki i Osterwa; 
17) w parze z podmiotem w zdaniu;  
19) przetaczanie krwi; 20) inaczej kły- 
kacz, ryba morska; 22) płaskie naczy- 
nie do pieczenia ciast; 24) Lindgren, 
znana szwedzka pisarka; 29) wieprzo- 
we do galarety; 30) pomieszczenie 
 z samochodem; 33) paleolit i neolit;  
34) król zwierząt; 35) domki dla  
pszczół; 36) elektryczne w ścianach;  
37) pracuje w teatrze; 38) pieprzyca 
siewna potocznie; 40) pierwiastek Ce; 
41) pierwiastek Er; 43) tworzą watahy;  
44) Adam, autor sonetów „Nad głębia- 
mi”; 47) czerwony lub zielony dla tu- 
rystów; 48) stolica niderlandzkiej Geld- 
rii; 49) kościelny instrument; 51) nie- 
jedna w szkole; 53) różdżkarz, wy- 
krywa cieki wodne; 56) kołatanie  
serca; 58) Monroe, dawna gwiazda fil- 
mowa; 59) chłodzi mocniej niż lodów- 
ka; 60) Karol, autor powieści „Pału- 
ba”; 61) tabletka usypiająca inaczej; 
63) podawanie leku igłą; 64) siatka  
na pysku psa.

PIONOWO: 1) grecka muza tragedii;  
2) obcisłe nakrycie głowy na basenie; 
3) mieszkają w stajni; 4) inaczej pań- 
stwa; 5) Armia Krajowa; 6) wysoki fla- 
gowy lub antenowy; 8) ozdobne na- 
czynie na kwiaty; 9) dawna stolica 
Birmy; 10) bar rybny nad morzem;  
12) stolica amerykańskiego stanu 
Georgia; 13) laska góralska z topor- 
kiem; 18) wdychanie, wziewanie roz- 
pylonych leków; 21) równikowy las 
deszczowy inaczej; 22) podwójne mał- 
żeństwo; 23) dawna stolica Wybrze- 
ża Kości Słoniowej; 25) prawa burta 
statku; 26) okres zahamowania gos- 
podarczego; 27) napisał operę „Pe- 
leas i Melizanda”; 28) polski region  
z tatrami; 30) mowa środowiskowa, 
dialekt; 31) Ru dla chemika; 32) biały 
barszcz potocznie; 39) cykający owad, 
pasikonik; 42) osadzony sprawca, wię- 
zień; 45) powieść Stanisława Lema;  
46) dwudziesta litera alfabetu greckie- 
go; 50) Bolesław, były prezydent Pol- 
ski; 52) ze stolicą w Tajpej; 54) drogi 
zaplanowane dla wycieczek; 55) uwo- 
dzicielski, przystojny aktor; 56) zostaje 
po ścięciu drzewa; 57) główna lub 
chodnikowa; 62) Einstein, pierwiastek 
chemiczny.

Litery z pól ponumerowanych od 1 do 33 utworzą rozwiązanie:
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J a córka powstańca warszawskiego, 
bratanica sanitariuszki i wnuczka 

Anny i Stefana, po raz pierwszy słowo 
„dulag” usłyszałam dwa lata temu. 
Znałam doskonale historię wyjścia 
ludności cywilnej z Warszawy i obozu 
w Pruszkowie, ale nigdy nie usłysza-
łam słowa „dulag”, to mnie dziwi. I w 
związku z tym, gdy po raz pierwszy 
padło przy mnie to słowo, postanowi-
łam wrócić do opowieści rodzinnych, 
pozbierać te okruchy historii z 1944 
roku, choć nie było już tych, z którymi 
można było porozmawiać, bezpośred-
nich świadków gehenny, jaką przeszła 
ludność cywilna Warszawy w czasie 
powstania warszawskiego.

Anna i Stefan pożegnali Janka i 
Danusię, swoje dzieci idące walczyć 
jeszcze przed 1 sierpnia. Danka jesz-
cze czasami przychodziła do domu na 
Mokotowie, a o Janku żołnierzu AK, 
rodzice nie wiedzieli nic. Anna i Stefan 
wyszli razem z ludnością cywilną z mia-
sta i prowadzeni przez ruiny Warszawy 
doszli do obozu w Pruszkowie. Wzięli 
niewiele rzeczy, wśród nich dla mnie 
rzecz najcenniejszą – album rodzinny. 
Dzięki temu wiem, jak wyglądał mój 
dziadek Stefan. Z mężem rozdzielono 
Annę dość szybko i wiedziała tyle, że 
mężczyzn załadowano do bydlęcych 
wagonów pociągu, który odjechał w 
nieznane. Męża już nigdy w życiu nie 
spotkała i nigdy, mimo wielu lat po-
szukiwań, nie dowiedziała się jaki go 
spotkał los. Nie dotarł żywy do żadnego 
obozu, nie figurował w żadnych reje-
strach. Zmarł widoczne w tym pocią-
gu. O jednym opowiadała szczegółowo. 
Mówiła tak: zostałam sama, nie było 
nadziei, że odnajdę dzieci, ostatnie po-

żegnanie z mężem jasno wróżyło, że 50 
letni mężczyzna, wyczerpany głodem, 
jakiego doznali w czasie trwania po-
wstania, zrozpaczony troską o dzieci 
nie przeżyje transportu, ona to wiedzia-
ła. Postanowiła, że jak wyjdą za bramę 
i będzie szła w kolumnie, to odejdzie z 
grupy. Nie chodziło o ucieczkę, chodziło 
jej o powolne oddalenie się. Tak zrobiła, 
była pewna, że ją zaraz zastrzelą. Szła i 
nic się nie działo, żyła. Tak szła przed 
siebie kilka kilometrów.

Przeczytałam w ogłoszenie: Zapra-
szamy wszystkich mieszkańców Prusz-
kowa i okolic do udziału w zbiórce pa-
miątek dla nowo powstającego Muze-
um Dulag 121 w Pruszkowie. Zbiórka 
będzie się odbywała do 1 października 
2010. Jeżeli posiadasz zdjęcia...Wtedy 
postanowiłam poszukać opowieści 
tych co tam byli, naocznych świadków. 
I wyszukałam te relacje z tego przera-
żającego miejsca w Muzeum Powstania 
Warszawskiego. Oto fragmenty wspo-
mnień:

\\\   Hanna Karkowska  
– Śródmieście Północne

 Po bokach Niemcy z psami... Część 
w środku, zawsze chroniło się chłop-
ców, poubierani przedziwnie, bo cho-
dziło o to, żeby nie byli w uniformach 
tylko w cywilnych ubraniach...

Potem Dulag 121, Pruszków, ram-
py kolejowe. Tłum ludzi: chorzy, ranni, 
dzieci, właściwie wszyscy. Pomoc – nie 
wiem – organizacja RGO, bo wiem, że 
kocioł był, gorąca kawa czy gorący 
ukrop, czy gorąca zupa, menażki robio-

ne z blachy. Wiem, że mnie jako dziecku 
przypadało w udziale, że dziecku trzeba 
dać, dziecko chore. Spotkałyśmy znów 
doktora Konarskiego i jeszcze dwóch 
lekarzy znajomych, którzy zasiadali 

wśród Niemców, [gdzie] się odbywa-
ła klasyfikacja chorych i tych, którzy 
[trafią] do obozów dalej, do transportu 
obozowego. Chodziło o to, żeby wy-
dzielić z całej grupy ludzi chorych na 
tyfus, żeby czym prędzej się ich pozbyć. 
Dzięki znajomym lekarzom ja i moja 
mama wyszłyśmy z Dulagu po jakimś 
czasie, że tutaj jest zakaźna choroba i 
trzeba jak najszybciej... Był problem, 
bo byłam coraz bardziej chora, mama 
nie była w stanie mnie dźwigać, więc 
była mowa, że będą furmanki za bramą 
obozu i dzieci ciężko chore wywiozą do 
okolicznych szpitali. I wtedy decyzja 
doktora Konarskiego: „Pani Janino, nie 
czekać na furmanki, byle za bramę”. Tak 
wyszłyśmy z obozu.

Chleb zobaczyłam dopiero w skle-
pie. Chleba nie było w czasie Powstania, 
był głód.  

\\\   Zofia Chmura „Maria”
 Warunki, jakie panowały... to się 

nazywało Durchgangslager 121, dulag 
w skrócie. To był teren warsztatów ko-

lejowych, który zajmował około pięć-
dziesięciu hektarów, ogromny teren. To 
były Zakłady Naprawcze Taboru Kole-
jowego, więc to odpowiednio musiało 
być... I szyny, bo tam wtaczali parowo-

zy, wtaczali wagony do naprawy, więc 
to musiało być odpowiednio [duże]. 
Niemcy już w lipcu, bodajże, demonto-
wali wszystkie urządzenia w tych war-
sztatach kolejowych. Rozmontowywali 
z wszystkich łożysk maszyny, ładowali 
na samochody, wywozili i tak dalej. W 
momencie, kiedy tam zaczęto spędzać 

ludność z Warszawy, te hale fabryczne 
przedstawiały straszny obraz. Tam był 
beton, gdzie były wielkie plamy sma-
rów rozmaitych, przy demontażu ma-
szyny się wylewało, bo [Niemcy] sami 
te maszyny zabezpieczali. Były połama-
ne deski, blachy, w ogóle obraz nędzy i 
rozpaczy. To były hale, nieskanalizowa-
ne i ci ludzie tam zostali spędzani. Nie 
mając nic, pozwolono im wziąć tylko 
bagaż ręczny i to nie wszyscy zdążyli 
ten bagaż ręczny wziąć. Więc [war-
szawiacy], którzy przez sześćdziesiąt 
trzy dni cierpieli te nieprawdopodobne 
bombardowania, śmierć najbliższych, 
zawalania się domów i tak dalej, głodni, 
wykończeni psychicznie, znaleźli się na 
tej betonowej, brudnej posadzce, bez 
jedzenia, bez picia, nie mając nic... Oni 
nie byli w stanie zabrać najpotrzebniej-
szych elementów do urządzenia się. 
Musieli częstokroć spać na tej brudnej, 
ohydnej podłodze betonowej. Nie mieli 
poduszki, nic!

Pruszków jako miasto okazał się 
jednak w jakiś sposób... Pomimo że 
nigdy nie był bogatym miastem, prze-
cież to była biedota w gruncie rzeczy, 
zwłaszcza po pięciu latach okupa-
cji, ale zorganizowano pomoc, na ja-
ką tylko mogli się [zdobyć]. Przecież 
trzeba było dostarczać ogromne ilości 
jedzenia. W sumie od 6 czy 8 sierpnia 

1944 roku do początku października 
czy do połowy października przeszło 
przez ten obóz 650 tysięcy ludzi. Piszą 
dziewczyny, które akurat pracowały 
na terenie obozu, że nieraz w obozie 
jednocześnie było 15 tysięcy ludzi. 15 
tysięcy ludzi, w tym ludzie chorzy, sta-
rzy, dzieci, niemowlęta, kobiety w ciąży. 
To wszystko trzeba było w jakiś sposób 
nakarmić, napoić. W każdym bądź ra-
zie ludzie, samoczynnie Rada Główna 
Opiekuńcza pod dowództwem księ-
dza proboszcza Tyszki zorganizowała  
zbiórkę.

\\\   Leszek Jan Grzelewski  
„Bogowolski”

My jako harcerze, niektórzy za-
częli trochę handlować, żeby pienią-
dze mieć, żeby tej ludności pomagać. 
Niemcy patrzyli przez palce, na to na-
sze RGO, nasi lekarze jakoś to ułożyli, 
że bardzo dużo wchodziło do obozu, 
wyprowadzali jako chorego czy niby 
jako lekarza, czy sanitariuszkę, założyła 
ciuchy, wyprowadzali. U mnie, u moich 
rodziców to cała rodzina była, masa w 
każdym domu, dziesiątki, tysiące ludzi 
stąd wyprowadzono z tego obozu. My-
śmy rzucali chleb czy dawaliśmy bu-
łeczki, bo tylko to można było. Ale jak 
trochę zahandlowało się, żeśmy mieli 
trochę pieniędzy, dwa razy coś im się 

kupiło. Troszeczkę kto mógł, to dał, bo 
jak tysiące warszawiaków szło piecho-
tą wzdłuż kolejki WKD (początkowo 
chodziła, potem szli piechotą), całe 
wagony, to Niemcy do drugiej bramy 
z tyłu do ZNTK przywozili tych ludzi, 
nieszczęsnych warszawiaków, ale to był 
głód. Polecenie było w miarę możności 
pomagać, myśmy pomagali.

Małgorzata Szturomska

Dulag 121  
(skrót od niemieckiego 
Durchgangslager 121)

Zdjęcie rodzinne z albumu Anny.  
Warszawa 1927 r.  
Anna i Stefan z dziećmi
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Kolumna wypędzonych Warszawiaków po przybyciu na teren obozu Dulag 121. W tle największa z obozowych hal

Nieraz w obozie jednocześnie było 15 tysięcy ludzi, w tym ludzie chorzy, starzy, 
dzieci, niemowlęta, kobiety w ciąży
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Dulag 121, Pruszków, 
rampy kolejowe.  

Tłum ludzi: chorzy,  
ranni, dzieci,  

właściwie wszyscy

W sumie przez obóz  
w Pruszkowie przeszło 

650 tysięcy ludzi
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Dyrektor Szkoły Podstawowej im. Witolda Doroszewskiego w Nadarzynie  
reprezentujący Wójta Gminy Nadarzyn  zawiadamia, że na stronach internetowych Urzędu 

Gminy Nadarzyn – www.nadarzyn.pl (BIP) oraz na tablicach ogłoszeń w siedzibie Urzędu Gminy 
Nadarzyn został zamieszczony wykaz pomieszczeń przeznaczonych do oddania w najem.

OGŁOSZENIE WÓJTA GMINY MICHAŁOWICE
Na podstawie art. 17 pkt 1 ustawy z dnia 27 marca 2003 r. o planowaniu i zagospodarowaniu 

przestrzennym (Dz. U. z 2022 r. poz. 503) zawiadamiam o podjęciu przez Radę Gminy Michałowice 
Uchwały Nr XLII/459/2022 z dnia 12 kwietnia 2022 r. w sprawie przystąpienia do sporządzania 
miejscowego planu zagospodarowania przestrzennego gminy Michałowice obszaru położonego 
pomiędzy ul. Wiejską i torami WKD na terenie obrębu geodezyjnego Reguły. 

Granice sporządzanego planu miejscowego zostały wyznaczone na załączniku graficznym  
do wyżej wymienionej uchwały. Uchwała wraz z załącznikami dostępna jest w rejestrze  
uchwał Rady Gminy Michałowice na stronie internetowej: https://prawomiejscowe.michalowice.pl/
UGMMichalowice/tabBrowser/bags//15/Uchwa%C5%82y-Rady-Gminy

Dokumentacja sprawy dostępna jest do wglądu w Urzędzie Gminy Michałowice, 05-816 
Michałowice – Reguły, ul. Aleja Powstańców Warszawy 1, od wtorku do czwartku w godzinach  
8:30-16:00. 

Wnioski do projektu planu miejscowego należy składać w nieprzekraczalnym terminie  
do 17 czerwca 2022 r. Zgodnie z art. 41 ustawy z dnia 3 października 2008 r. o udostępnianiu 
informacji o środowisku i jego ochronie, udziale społeczeństwa w ochronie środowiska oraz  
o ocenach oddziaływania na środowisko (Dz. U. z 2022 r. poz. 1029) wnioski złożone po tym terminie 
pozostaną bez rozpatrzenia.

Wnioski do projektu planu miejscowego można składać na piśmie, w kancelarii Urzędu Gminy 
Michałowice lub pocztą na adres 05-816 Michałowice – Reguły, ul. Aleja Powstańców Warszawy 1, 
w formie ustnej do protokołu w Urzędzie Gminy Michałowice oraz za pomocą środków komunikacji 
elektronicznej, bez konieczności opatrywania ich kwalifikowanym podpisem elektronicznym:  
z użyciem poczty elektronicznej na adres e-mail: sekretariat@michałowice.pl lub na adres 
elektronicznej skrzynki podawczej Gminy Michałowice na platformie ePUAP: /4ld31qr0t1/SkrytkaESP. 
Zgodnie z art. 8c ustawy z dnia 27 marca 2003 r. o planowaniu i zagospodarowaniu przestrzennym  
we wniosku, należy podać imię, nazwisko albo nazwę oraz adres zamieszkania lub siedziby 
Wnioskodawcy. Wskazane jest również podanie obszaru, którego wniosek dotyczy (np. numer 
działki ewidencyjnej, nazwę i numer obrębu ewidencyjnego, nazwę ulicy, nazwę miejscowości).  
Stosownie do przepisów ustawy organem właściwym do rozparzenia złożonych wniosków jest  
Wójt Gminy Michałowice.

Wójt Gminy Michałowice Małgorzata Pachecka
Informacja: 
1.  Administratorem danych osobowych podanych we wnioskach jest Wójt Gminy Michałowice z siedzibą w Urzędzie 

Gminy Michałowice, 05-816 Michałowice – Reguły, ul. Aleja Powstańców Warszawy 1. Dane są podawane tylko  
w celu składania wniosków do miejscowego planu zagospodarowania przestrzennego gminy Michałowice obszaru 
położonego pomiędzy ul. Wiejską i torami WKD na terenie obrębu geodezyjnego Reguły.

2.  Podstawę prawną przedstawiania podanych danych stanowi art. 17 ust. 1 ustawy z dnia 27 marca 2003 r.  
o planowaniu i zagospodarowaniu przestrzennym (Dz. U. z 2022 r. poz. 503). Dane osobowe będą przetwarzane  
w ramach sprawowania władzy publicznej powierzonej administratorowi w ramach sprawowania władzy  
publicznej powierzonej administratorowi, z zachowaniem przepisów Rozporządzenia Parlamentu Europejskiego  
i Rady (UE) 2016/679 z dnia 27 kwietnia 2016 r. w sprawie ochrony danych osób fizycznych w związku  
z przetwarzaniem danych osobowych i w sprawie swobodnego przepływu takich danych oraz uchylenia dyrektywy 
95/46/WE (ogólne rozporządzenie o ochronie danych RODO).

3.  W przetwarzaniu danych osobowych stosuje się przepisy art. 8a ustawy z dnia 27 marca 2003 r. o planowaniu  
i zagospodarowaniu przestrzennym (Dz. U. z 2022 r. poz. 503).

4.  Szczegółowe informacje dotyczące przetwarzania i ochrony danych osobowych podane są w Polityce Prywatności 
dostępnej w siedzibie i na stronie www Administratora: www.bip.michalowice.pl/obywatelwurzedzie/ochrona-
danych-osobowych.

Reguły, 25 maja 2022 r.

\\\ PRUSZKÓW

Szpital powiatowy  
w Pruszkowie szykuje 
specjalne wyprawki dla mam. 
Projekt jest realizowany dzięki 
współpracy kilku podmiotów.    

N arodziny dziecka to ogromna 
radość dla rodziców. Przez całą 

ciążę przyszła mama z należytą troską 
wykonuje kolejne badania i dba o swoją 
dietę. Rodzice oczekujący na dziecko 
kupują pierwsze niezbędne rzeczy, 
przygotowują pokoik. Przychodzi ten 
moment, że kobieta trafia do szpitala 
i czeka na poród. Gdy dziecko pojawi 
się na świecie są łzy, radość i euforia.

Ważną rolę w całym procesie 
odgrywa szpital, który ma za zada-
nie zapewnić komfort dziecku i mat-
ce. Ciekawa inicjatywa ma miejsce w 
pruszkowskiej placówce. Szpital na 
Wrzesinie ma tradycję przekazywania 
zestawu upominkowego dla mam i po-
ciech. Teraz formuła nieco się zmieni, a 
wręcz wzbogaci.

 Z inicjatywy członka zarządu 
powiatu pruszkowskiego Wojciecha 
Hernera została nawiązana współ-

praca z Jeronimo Martins Polska S.A. 
Biedronka, Fundacją Wieświejak oraz 
pruszkowskim szpitalem powiatowym. 
Dzięki niej, wyprawka dla mam i ich 
pociech będzie bogatsza. Kobiety, któ-
re zdecydują urodzić się na Wrzesinie 
otrzymają kosmetyki do pielęgnacji 
niemowląt, pieluchy jednorazowe 
oraz chusteczki nawilżające. Pierwsze 
pakiety mają zostać rozdysponowane 
jeszcze w maju. Z pewnością taki ze-

staw upominkowy okaże się przydatny 
dla pociech i rodziców.

\\\   Szkoła rodzenia
W 2021 roku w szpitalu na Wrze-

sinie urodziło się 801 dzieci. Obecnie 
(stan na 10 maja) zanotowano 319 
urodzeń.

Przyszłe mamy mogą korzystać z 
zajęć w szkole rodzenia przy SPZ ZOZ 
Pruszków. Spotkania odbywają się raz 
w tygodniu w małych grupach. Szcze-
gółowe informacje pod numerem: 694 
626 944. Zajęcia szkoły rodzenia dla 
mieszkanek powiatu pruszkowskiego 
są bezpłatne.                       Artur Szpuda

Wyprawka dla mam

Mamy i pociechy dostaną prezenty
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 DAM PRACĘ 

Zatrudnię mężczyzn do prac  
porządkowych na terenie  

centrum handlu hurtowego. 
 tel. 504 246 180 

PRACA W OCHRONIE PRUSZKÓW.  
Poszukujemy osób z orzeczeniem  
o niepełnosprawności do pracy  
przy ochronie spokojnego zakładu  
produkcyjnego w Pruszkowie (wymagana 
podstawowa znajomość komputera).  
Nie wymagamy doświadczenia.  
Dobre warunki pracy. TEL. 884 602 126 

Piekarnia Łazy k. Magdalenki zatrudni 
piekarza tel. 506 59 55 55

Zatrudnimy Opiekunów osób  
niesamodzielnych, Koordynatora  
Opiekunów, Terapeutę Zajęciowego,  
Animatora Zajęciowego, Nowy Dom 
opieki ANTONINA w Piasecznie,  
tel. 882 787 809 

Pracownik sprzątający miasto  
w Piasecznie, umowa o pracę do 4200 zł/
brutto/miesięcznie, tel: 605333429 

Fryzjer damsko-męski Gabryelin  
tel. 507 507 470

BABIK TRANSPORT  zatrudnimy  
kierowców na trasy międzynarodowe 
kat. C+E tel. 600 065 813

Pracowników do ekip serwis wentylacji  
- bez doświadczenia tel. 601 923 395 

Krawcowa Konstancin tel. 883 727 239 

Do działu zaopatrzenia ATS, dobra znajo-
mość pakietu Office. cv@atsdigital.pl 

Zatrudnię kierowcę, konwojenta,  
tel. 22 726 86 36, 22 726 83 42   

USŁUGI  

Sprzedaż i montaż okien i drzwi wew.  
i zew. Rolety zew., wew. żaluzje, plisy, 
moskitiery. Parapety wew. i zew.  
22 717 71 00, 601 623 480, 603 310 223    

AUTOMATYKA, napędy do bram  
- przesuwnych, garażowych,  
dwuskrzydłowych. Sprzedaż, montaż  
i serwis, tel. 790 331 339 

Pozwolenia na użytkowanie  
dla starych domów. Legalizacje  

samowoli budowlanych sprzed lat,  
tel. 695 451 655 

WYCINKA DRZEW, USŁUGI  
PODNOŚNIKIEM KOSZOWYM,  
USŁUGI MINIKOPARKĄ  
TEL: 537 537 450, 537 537 650 

Ekipa murarzy przyjmie zlecenie  
na budowę domów i remonty  
wykończeniowe w sezonie 2022.  
Tel. 665 183 980 

Docieplanie Budynków 795 96 96 96 

Przeprowadzki tel. 505 591 721

Malowanie, glazurnictwo, podłogi i pane-
le, szybko i solidnie tel. 669 945 460

Anteny TV, TV SAT. Konfiguracja  
i naprawa sprzętu RTV.  
Zadzwoń 501 700 315 

Wycinka drzew, sprzątanie gałęzi  
z rębakiem, ogrody- pełen zakres  
Tel. 694 910 163 

Studnie wiercone, odwierty do pomp 
ciepła, profesjonalnie Tel. 504 320 592   

Anteny wideo domofony montaż  
naprawa 603375875 

Hydraulika, elektryka, domki, mieszkania 
Tel. 602 651 211

Elewacje - docieplenia budynków  
- solidnie - tanio - 602-482-572

KUCHNIE,SZAFY,GARDEROBY,PANELE, 
MEBLE NA WYMIAR,TEL. 723 533 233 

Ogrodzenia, panele ogrodzeniowe, siatka 
+ montaż producent tel. 503 572 046 

Wywóz gałęzi, ogrodnicze, koszenie 
519874891 

Malarskie tanio tel. 22 7277747,  
501 976 533 

BEZPYŁOWE CYKLINOWANIE, REMONTY 
od A do Z. TADEUSZ BIAŁOGRODZKI  
Tel. 502 093 588, 22 756 57 63

PRANIE - CZYSZCZENIE dywanów,  
tapicerki meblowej i samochodowej  
508 65 20 30

ALARMY, KAMERY, DOMOFONY  
600 421 203

KOMINIARZ, TEL. 781 495 997 

Wylewki betonowe agregatem,  
tel. 600 872 737

Mycie, malowanie elewacji  
tel. 505 591 721

GLAZURA, REMONTY TEL. 601 219 482

Dachy, podbitka, sprzedaż,  
tel. 692 194 998

Tynki gipsowe i tradycyjne 604415352

Elektryk tel. 666 890 886 

Kominiarz tel. 500 214 632 

HYDRAULIK TEL. 735 392 792

Wycinka drzew tel. 505 591 721

Naprawa, serwis okien i drzwi, naprawa  
i wymiana okuć, wymiana szyb  
i uszczelek, tel. 22 717 71 00,  
603 310 223,601 623 480  

Remonty, budowlane, ogrodzenia,  
tel. 513 137 581

Wywozimy graty z chaty tel. 505 591 721

Naprawa pralek, tel. 602 322 951

DACHY - krycie, blacha, papa + naprawy, 
tel. 511 928 895

Malowanie, hydraulika, remonty,  
tel. 501 050 907

Dachy - pokrycia, naprawy,  
tel. 502 473 605

Dachy papą termozgrzewalną,  
tel. 502 473 605

Docieplanie budynków, szybko, tanio, 
solidnie, tel. 502 053 214

Dekarskie, obróbki blacharskie, rynny, 
montaż dachów, papa termozgrzewalna, 
tel. 880 250 148

Remonty, cyklinowanie, tel. 510 128 912

Hydraulik, naprawy, tel. 510 128 912

KUPIĘ  

Antyczne meble, obrazy, srebra, platery, 
odznaczenia, szable, książki, pocztówki, 
tel. 504 017 418                

SPRZEDAM  

Węgiel, ekogroszek, koks Skład Węgla 
Prażmów tel. 22-727-07-00

Sosna opałowa, tel. 602 770 361,  
791 394 791

AUTO-MOTO KUPIĘ

AUTO-KASACJA SKUP-AUT 
 LEGALNA IRMA 515 514 100 

Skup Aut, wszystkie marki. Gotówka  
od ręki. tel. 510 210 692

Skup aut za gotówkę szybki dojazd  
i wycena tel. 533 525 533

Skup kamperów, przyczep  
kempingowych 505 530 300

Skup aut na kasację 508206738 

Skup aut 2010-2021r. 505 530 300

NIERUCHOMOŚCI WYNAJEM

PESEL, Meld, Umowa - 720 90 80 80 

1-ka 650, Para 400/Os + Licz 885828884  

NIERUCHOMOŚCI SPRZEDAM

Sprzedaż miejsc postojowych na terenie 
Piaseczna tel. 570 810 870 

Działki budowlane 800 m2 k. Prażmowa, 
tel. 602 770 361, 791 394 791

Działki rekreacyjno-budowlane,  
leśne, Prażmów, tel. 602 770 361,  
791 394 791

NAUKA 

Matematyka, 664 438 144                 

ZDROWIE 

PROTEZY ZĘBOWE NAPRAWA.  
PIASECZNO TEL. 502 031 221

RÓŻNE

Wynajmę Salę Weselną na 300 osób  
+ 36 miejsc hotelowych lub zorganizuję 
przyjęcie Biały Dworek w Prażmowie  
tel. 722-202-966

MATRYMONIALNE  

Szukam Pani z okolic Grodziska  
Mazowieckiego w wieku do 60 lat,  
niewysokiej Tel. 668 392 231

FINANSE  

Kredyty tel. 513 654 277

Oddłużanie z pożyczek pozabankowych 
733-150-555

\\\  OGŁOSZENIA DROBNE
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\\\ GRODZISK MAZOWIECKI

Świetny sezon zanotowali 
nie tylko zawodnicy grający 
w Superlidze, ale również 
gracze czwartej drużyny 
Bogorii Grodzisk Mazowiecki, 
występujący w V lidze (grupa 
C). Drużyna zapewniła sobie 
pierwsze miejsce w tabeli  
i awans.   

T enisiści Bogorii walczyli z UKS 
Return III Piaseczno. Przez cały 

sezon oba zespoły gromadziły kolejne 
punkty i znalazły się na szczycie tabeli. 
W pierwszym spotkaniu, które odbyło 

się w Piasecznie, to Bogoria triumfowa-
ła 8:5. Rewanżowe starcie odbyło się 
19 maja w Grodzisku. Ponownie wy-
grała Bogoria, jednak w tym przypadku 
śmiało możemy mówić o pełnej domi-
nacji. Grodziszczanie rozbili zespół z 
Piaseczna 10:0. 

Drużyna prowadzona przez trene-
ra Adama Białka zgromadziła 32 punk-
ty i wyprzedza Return o cztery. Dobra 
i skuteczna gra Bogorii zaowocowała 
awansem do IV ligi. Zespół Bogorii w 
składzie Jakub Dobosz, Tomasz Fabi-
siak, Kamil Sadowski, Marcin Zieliński 

i Raghu Tandon wygrał wszystkie 16 
ligowych spotkań.

Artur Szpuda

\\\ GRODZISK MAZOWIECKI

29 maja rozpoczną się 
zmagania Lotto SuperLigi  
w tenisie. Do rywalizacji stanie 
CKT Grodzisk Mazowiecki,  
w którego składzie nie brakuje 
prawdziwych gwiazd.   

F aza zasadnicza będzie składać się z 
siedmiu kolejek. W każdej rozegra-

ne zostaną po cztery spotkania. Zespo-
ły będą walczyły o tytuł drużynowego 
Mistrza Polski. Wśród rywalizujących 
będzie również Centralny Klub Teni-

sowy Grodzisk Mazowiecki. W kadrze 
zespołu są takie nazwiska jak: Paula 
Kania-Choduń, Katarzyna Piter, Łukasz 
Kubot, Jerzy Janowicz czy Kamil Maj-
chrzak.

Początek zmagań zaplanowano na 
29 maja. Wówczas CTK Grodzisk zmie-
rzy się z AZS Tenis Poznań. W kadrze 
rywala znajdziemy: Magdę Linette, 
Wiktorię Rutkowską, Macieja Smołę 
czy Piotra Matuszewskiego.

\\\   Rywalizacja na kortach  
w Kozerkach

Z kolei 5 czerwca na kortach Aka-
demii Tenisowej Tenis Kozerki od-
będzie się prawdziwe święto tenisa. 
Druga kolejka Superligi i rywalizacja 
CKT Grodzisk z BKT Advantage Bielsko-
-Biała. 

Kolejne mecze tenisowej Superligi 
w Kozerkach 7 i 14 sierpnia. CKT zagra 
wówczas z KS Górnikiem Bytom oraz 
WKT Merą Warszawa.

Artur Szpuda

Awans Bogorii  

Startuje Superliga

Bogoria pokonała Return 10:0
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\\\ PRUSZKÓW

19 czerwca w Pruszkowie 
odbędzie się bieg w ramach 
VI Budżetu Obywatelskiego. 
Trwają zapisy.   

C oraz chętniej stawiamy na aktywne 
spędzanie czasu. Mamy sezon wio-

senno-letni, a więc w regionie odbywa-
ją się kolejne wydarzenia o charakterze 
sportowym. Nie trzeba być aktywnym 

biegaczem, zawodowcem, aby spró-
bować sił. Przede wszystkim chodzi 
o dobrą zabawę, zdrowie i rekreację.

19 czerwca w Pruszkowie odbę-
dzie się bieg w ramach VI BO. Terenem 
rywalizacji będzie stadion Znicza. 

W ramach wydarzenia odbędą 
się: biegi dla dzieci, w tym dzieci z 
niepełnosprawnością ̨(400m), bieg dla 
osób z niepełnosprawnością (800m) 
oraz bieg na 10 km.

Uczestnictwo w biegu jest bez-
płatne. Zgłoszeni do rywalizacji na 10 
km muszą liczyć się ze zmaganiami na  
trasie o nawierzchni asfaltowej i z kost-
ki betonowej, jednak w znacznej części 
będzie to teren leśny, czyli nawierzch-
nia nieutwardzona. Obowiązuje limit 
czasowy 90 minut. W przypadku osób 
z niepełnosprawnością zaplanowano 
dwa okrążenia na bieżni. Z kolei dzieci 
pokonają jedno. W obu przypadkach 
możliwe jest uczestnictwo opiekunów.

19 czerwca biuro zawodów, zloka-
lizowane w Centrum Kultury i Sportu 
przy ul. Bohaterów Warszawy 4, bę-
dzie otwarte od 8.00, aby uczestnicy 
mogli pobrać pakiety startowe. Warto 
uzupełnić, że będzie również czynne 
18 czerwca w godzinach 15.00-18.00. 
Pierwszy bieg o 10.00 – dzieci do 3 lat. 
Ostatnią rywalizację zaplanowano o 
12.00. Wtedy odbędzie się bieg na 10 
km. Każdy zawodnik, który zmieści się 
w limicie czasowym i ukończy rywali-
zację otrzyma medal.

Zapisy na https://online.datasport.
pl/zapisy.

Artur Szpuda

Bieganie w Pruszkowie

Uczestnictwo w biegu jest bezpłatne
W ramach wydarzenia 

odbędą się: biegi  
dla dzieci, w tym dzieci  
z niepełnosprawnością 
(400m), bieg dla osób  

z niepełnosprawnością 
(800m) oraz bieg  

na 10 km

\\\ PRUSZKÓW/GRODZISK MAZ.

Smutny koniec sezonu  
w Pruszkowie i Grodzisku 
Mazowieckim. W ostatniej 
kolejce eWinner II ligi drużyny 
Znicza i Pogoni poniosły 
porażki.   

W przypadku żółto-czerwonych 
wynik starcia z Pogonią Siedlce 

niewiele zmienił. Znicz utrzymał się w 
eWinner II lidze. Klub z Pruszkowa za-
jął 14, czyli ostatnie bezpieczne miejsce 
w tabeli. Zespól zgromadził 39 punk-
tów. W 34. kolejce do Pruszkowa przy-
jechała Pogoń Siedlce. Przy Bohaterów 
Warszawy liczono, że Znicz zakończy 
złą serię. Żółto-czerwoni przegrali czte-
ry mecze z rzędu.

Po końcowym gwizdku więcej 
powodów do zadowolenia mieli jed-
nak gracze z Siedlec. Znicz przegrał 
0:1. Gola dla Pogoni z rzutu karnego 
zdobył Wojciech Trochim. Dla żółto-
-czerwonych była to trzynasta poraż-
ka w sezonie, a szósta na własnym  
terenie. 

W całym sezonie Znicz odnotował 
dziewięć zwycięstw, dwanaście remi-
sów i trzynaście przegranych. Piłkarze 
z Pruszkowa zdobyli 38 goli, a stracili 
45.

\\\   Pogoń rozbita
Już wcześniej wiadomo było, że 

Pogoń Grodzisk Mazowiecki żegna się 

z eWinner II ligą. W ostatniej kolejce 
ekipie z Al. Mokronoskich nie udało się 
zdobyć punktów. Pogoń pojechała na 
wyjazdowe starcie z Wigrami Suwałki. 

Gospodarze już w pierwszej poło-
wie wypracowali przewagę. Mateusz 
Lewandowski i Kacper Michalski spra-
wili, że piłkarze Pogoni znaleźli się w 
trudnym położeniu. W przerwie do-
szło do zmiany w grodziskiej bramce. 

Eryka Wirusa zastąpił Artur Haluch. 
W niedzielę, 22 maja obaj bramkarze 
Pogoni puścili po dwie bramki. Halucha 
dwukrotnie pokonał Kolei Iwao. Pogoń 
przegrała 0:4.

Ostatecznie grodziszczanie zaję-
li 16. lokatę w tabeli. Pogoń zdobyła 
31 punktów. Wygrała osiem meczów, 
siedem zremisowała i dziewiętnaście 
przegrała. Zespół zdobył 34 gole, stra-
cił 54.

\\\   Rozstrzygnięcia
Do I ligi awansowały Stal Rzeszów 

i Chojniczanka Chojnice. W barażach 
powalczą Ruch Chorzów, Wigry, Motor 
Lublin i Radunia Stężyca. Spadek: Hut-
nik Kraków, Pogoń, Sokół Ostróda i GKS 
Bełchatów, który już wcześniej wycofał 
się z rozgrywek.

Artur Szpuda

Porażki na koniec

Znicz zajął 14. miejsce w lidze
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W całym sezonie Znicz 
odnotował dziewięć 

zwycięstw, dwanaście 
remisów i trzynaście 

przegranych


